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 REKLAMA Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu

NOWA JAKOŚĆ FRYZJERSTWA!

 � KOSMETYKA
 � KOSMETOLOGIA  

ESTETYCZNA
 � FRYZJERSTWO
 � MAKIJAŻ  

PERMANENTNY
 � MEZOTERAPIA
 � KOSMETYCZNE  

WYBIELANIE ZĘBÓW
 � MANICURE,  

PEDICURE

 � ŻEL, HYBRYDA
 � STYLIZACJA RZĘS
 � HENNA PUDROWA
 � LAMINACJA BRWI
 � MASAŻE
 � ZABIEGI NA TWARZ
 � MAKIJAŻE ŚLUBNE 

I WIECZOROWE
 � DEPILACJA
 � SOLARIUM 
 � ROLLETIC

Suchy Las, ul. Jeżynowa 19
fb/Salon Urody Sisel
Instagram: siselsalonurody

TEL. 667 924 543, 667 859 640 
GODZINY OTWARCIA
pon.-pt 10-19, sob. 10-14

PROFESJONALIZM 
BEZPIECZEŃSTWO
NAJWYŻSZA JAKOŚĆ 
NASZYCH USŁUG
Sterylizacja narzędzi  
w autoklawie medycznym

 Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu  REKLAMA
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 Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu  REKLAMAROZWIĄZANIE KONKURSU  
ZE STYCZNIOWEGO WYDANIA „MAGAZYNU”

SPONSORZY

Dziękujemy naszym Czytelnikom za udział 
w konkursie. Publikujemy listę nagrodzonych  

i  wybrane zdjęcia.

Obornicka 134 
Suchy Las

Nagrody prosimy odebrać w ciągu 21 dni od daty wydania Magazynu. W przeciwnym wypadku przepadają.  
Nagrodzonych prosimy o kontakt z redakcją, numer telefonu: 669 690 036.

W konkursie paragonowym drabinę Faraone 7 stop-
ni SDOMUS 7 W  o  wartości 1300 zł ufundowaną 
przez firmę Bricoman, ul. Wojciechowskiego 7/17 
w Poznaniu otrzymuje Tomasz Owczarek

PRACOWNIA DREWNA, Galeria Arkada, Poznań, ul. Obornicka 229 (parter)
tel. 572-547-480, tel. 507-016-019, podlogi.arkada@gmail.com

PODŁOGI - DRZWI - TARASY

DOM  
ZACZYNA SIĘ 

TUTAJ

W konkursie fortograficznym „Jesteśmy przyjaciółmi 
zwierząt” nagrody otrzymują:

   Angelika Dachtera, Marzena Pieśkiewicz - vouche-
ry, każdy po 150 zł na botoks włosów, ufundowane 
przez Studio Urody Natalia  z Chludowa, ul. Obor-
nicka 4, tel. 888 405 885,

   Kinga Ziólkowska, Justyna Bydolek - bony na ze-
stawy ufundowane przez KFC, ul. Obornicka 134 
w Suchym Lesie.

   Paulina Markiewicz, Boguslawa Kozlowska - vo-
uchery po 150 zł - zabiegi na twarz Studio Urody 
Venus, Plac Grzybowy 21 62-002 Złotniki tel. 511 
981 166 
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Szanowni Państwo!

Świętujemy w redakcji podwójny jubileusz. Ja osobiście obchodzę 26-lecie 
swojej pracy dziennikarskiej i  redaktorskiej, a  „Sucholeski Magazyn Miesz-
kańców Gminy” obchodzi swoje dziesięciolecie. 

Przez te ponad ćwierć wieku miałam okazję obserwować jak zmienia się 
Suchy Las, jaką rewolucję przechodzi. Jeszcze niedawno była to typowa wieś. 
Wokół rozciągały się pola. Pamiętam kilkumilionowy budżet za czasów wój-
ta Grzegorza Pawłowskiego.

Od 1998 r. wójtem jest już Grzegorz Wojtera, który miał dobry pomysł na 
gminę. Postawił na małe i średnie przedsiębiorstwa, bo uznał, że tak trzeba, że 
takie mamy uwarunkowania geograficzne. I był to strzał w dziesiątkę. Wójt 
doprowadził do tego, że dziś nasza gmina kwitnie, dobrze się w niej mieszka.

Dziś mogłabym razem z  Mezo zaśpiewać ,,Suchy Las, jestem stąd”. 
Bynajmniej jednak nie mieszkałam tu od urodzenia. Pochodzę z  Ostrze-
szowa na południu Wielkopolski, ale po maturze przyjechałam do Po-
znania, gdzie studiowałam historię. W  1996 r. otrzymałam propozycję 
pracy od wydawnictwa Zoom, które wydawało „Miesięcznik Sucholeski”. 
Zajmowałam się głównie marketingiem i  reklamą, ale też pisałam tek-
sty dla miesięcznika. W  tymże miesięczniku Urząd Gminy od 1995 do  
2004 r. publikował gminne informacje.

W 2007 r. zostałam redaktorem naczelnym „Magazynu Sucholeskiego”, 
a  przy okazji zajmowałam się też zbieraniem reklam zarówno dla mojego, 
jak i trzech innych, wydawanych przez tego samego wydawcę czasopism z na-
szego powiatu: „Magazynu Swarzędzkiego”, „Magazynu Kórnickiego” oraz 
„Magazynu Goślińskiego”.  Poproszono mnie o to, z powodu moich wielolet-
nich doświadczeń i dobrych kontaktów z biznesem na terenie aglomeracji po-
znańskiej.

W 2012 r. z różnych przyczyn zdecydowałam się założyć własne czasopi-
smo – „Sucholeski Magazyn Mieszkańców Gminy”. 

Miesięcznik ten od początku informował o  ważnych wydarzeniach nie 
tylko w gminie Suchy Las, ale także w Poznaniu czy w innych miejscowościach 
aglomeracji poznańskiej. Pisaliśmy więc na przykład o  spektaklach Teatru 
Muzycznego w Poznaniu. Bo dostęp do kultury jest ważny. Bo do teatru cho-
dzą nie tylko poznaniacy, ale też mieszkańcy „obwarzanka”. 

Od początku zajmowaliśmy się jednak nie tylko relacjonowaniem wyda-
rzeń, ale także sprawami społecznymi. Próbowaliśmy rozwiązywać konkret-
ne problemy mieszkańców. Wspieraliśmy na przykład pracowników firmy 
BOWA, której groziła likwidacja. Interweniowaliśmy także w sprawie niepeł-
nosprawnych dzieci w  sucholeskim przedszkolu. W  tym drugim przypadku 
nie zdecydowaliśmy się na publikację. Dlaczego? Ponieważ nie zawsze chodzi 
o  burzę medialną. Ważniejsza jest konkretna pomoc. A  jako dziennikarze 
mamy przecież możliwości, żeby tę pomoc nieść. Także w sprawach trudnych. 
Bo chcemy być gazetą pozytywną, a nie goniącą za sensacją bulwarówką.

Czasem, rzecz jasna, publikacja jest wskazana. Jak w ostatnim czasie, kiedy 
w naszej gminie organizowane są akcje wsparcia dla małej Ani czy też innych 
osób wymagających leczenia, często drogiego leczenia za granicą. Wówczas pu-
blikacja informacji o takich akcjach stanowi konkretną pomoc.

Na pomocy konkretnym, pojedynczym osobom rola gazety się oczywiście 
nie kończy. Angażujemy się w sprawy lokalne, sucholeskie i aglomeracyjne, jak 
budowa trasy nr 11, ważnej dla wielu mieszkańców, nie tylko naszej gminy. 
Osobiście też byłam zaangażowana w pomoc w uruchomieniu placówki psy-
chologiczno-pedagogicznej w Suchym Lesie. Interweniowałam w tej sprawie  
u wicestarosty Tomasza Łubińskiego.

W  tej i  w  innych sprawach współpracujemy z  Urzędem Gminy, Staro-
stwem Powiatowym czy Urzędem Marszałkowskim. Bardzo dużo życzliwo-
ści okazuje nam starosta Jan Grabkowski, który docenia nasze zaangażowa-
nie w sprawy metropolii.

W ten sposób budujemy dobre relacje z aglomeracją i regionem.

Myślę, że naszą działalność doceniają 
zarówno samorządowcy, jak i  parlamen-
tarzyści czy europarlamentarzyści, wybra-
ni z  terenu Wielkopolski. Dowodem na to 
niech będzie fakt, że niejednokrotnie bywali-
śmy już zapraszani do Brukseli przez euro-
posłów różnych opcji, ale także przez samą 
Komisję Europejską.

Dziękuję zarówno parlamentarzystom, 
jak i  radnym za te lata dobrej współpracy. 
Mam nadzieję, że ta współpraca nadal będzie 
pozytywna i owocna w różnych aspektach.

Doceniają nas także kapituły konkur-
sowe. W 2016 r., w odstępie zaledwie dwóch 
tygodni otrzymaliśmy najpierw statuetkę Dziennikarskich Koziołków, a  następnie 
certyfikat ,,Najlepsze w Polsce – The Best in Poland”. ,,Koziołki” przyznano nam za 
rzetelne przekazywanie informacji z gminy i regionu. Certyfikatem natomiast wyróż-
niła nas Kapituła Towarzystwa im. Hipolita Cegielskiego w Poznaniu.

Proszę Państwa, odwiedzamy czasem wielki świat, co bynajmniej nie oznacza, że 
zapominamy o miejscu, w którym na co dzień żyjemy. Regularnie od 10 lat patronu-
jemy ważnym, lokalnym wydarzeniom, jak Dni Gminy Suchy Las, Sucholeska Dzie-
siątka Fightera czy Turniej Sportowego Tańca Towarzyskiego. Z tym zastrzeżeniem, 
rzecz jasna, że wszystkie te lokalne wydarzenia mają także swój wymiar ponadlokal-
ny. Na Dziesiątkę Fightera przyjeżdżają biegacze i kijkarze także z Poznania i innych 
miejscowości, a na turnieju tańca nie brakuje par z Czech i innych krajów europejskich. 

Można się tylko cieszyć, że nasza stosunkowo niewielka, kilkunastotysięczna 
gmina staje się coraz bardziej rozpoznawalna nie tylko w  Polsce, ale także w  Euro-
pie. Mamy zresztą bogate, międzynarodowe kontakty z zaprzyjaźnionymi gminami 
w Niemczech, na Węgrzech czy na Ukrainie.

Proszę Państwa, cóż mogę jeszcze powiedzieć? Mogę tylko podziękować. Dziękuję 
więc ponownie parlamentarzystom i  radnym. Dziękuję także naszym stałym rekla-
modawcom. Zwłaszcza tym, którzy są z nami od początku, przez cały czas. Dzięki 
Wam jesteśmy i możemy pisać o  ludzkich sprawach. Zapraszamy do dalszej, dobrej 
współpracy!

Z serca też dziękuję sołtysom i przewodniczącym zarządów osiedli, a szczególnie 
naszemu dobremu duszkowi Ewie Korek za dużo życzliwości dla „Magazynu”. Ewa to 
prawdziwy człowiek renesansu. Poza tym, że jest sołtyską, to również prowadzi klub 
morsów, organizuje rajdy rowerowe, a na dokładkę bierze udział w półmaratonach, 
maratonach i biegach z przeszkodami. I dzięki temu zapewnia nam mnóstwo cieka-
wych tematów!

A  na sam koniec chciałabym bardzo mocno podziękować naszemu Zespołowi: 
Krzysztofowi Ulanowskiemu (naszemu najstarszemu stażem dziennikarzowi), Pio-
trowi Górskiemu, Maciejowi Łuczkowskiemu, współpracującym z naszą redakcją fo-
toreporterom Paulinie Dubert, Adamowi Wawrzyniakowi, Tomaszowi Owczarkowi, 
Jarosławowi Ślęzakowi, a także innym osobom na przestrzeni lat z nami współpracu-
jącym, jak Małgorzata Pelka, Beata Staszak, Agata Czyżak.

Przede wszystkim dziękuję jednak naszym Czytelniczkom i Czytelnikom, którzy 
od dekady są nam wierni. Bez Was nie byłoby nas.

Życzę Wam miłej lektury tego i kolejnych numerów naszego pisma!
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www.mojaStomatologia.pl/poznan

tel. +48 61 881 93 42 
+48 571 345 323 

MO 
DENT 

STOMATOLOGIA 

SUCHY LAS
UL. OBORNICKA 127

JÓŹWIAK S.C.Specjalistyczny Gabinet
Stomatologiczny

lel. stom. Magdalena Osypiuk

K O S M E T O L O G I A  E S T E T Y C Z N A

www.mlynska12.pl

PARNTERZY I REKLAMODAWCY MAGAZYNU W LATACH 2012-2022

OBIADY DOMOWE

Obornicka 134 
Suchy Las
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Wnioski o  przyznanie nagrody 
powiatu poznańskiego za osiągnięcia 
w  dziedzinie twórczości artystycznej, 
upowszechniania i  ochrony kultury 
można składać w  kancelarii Starostwa 
Powiatowego w  Poznaniu do 7 marca 
br. Honorowani są twórcy, artyści, or-
ganizatorzy, promotorzy czy popula-
ryzatorzy kultury. Laureatami mogą 
być pracownicy instytucji, nauczyciele 
szkół artystycznych oraz organizacje 
prowadzące działalność kulturalną.  

– Wyróżnienia są przyznawane nie tyl-
ko za wieloletnią działalność, ale także 
za szczególne osiągnięcia – podkreśla 
starosta poznański.

W  ubiegłym roku nagrodę pierw-
szego stopnia otrzymał świętujący 
wówczas 50-lecie działalności Zespół 
Pieśni i  Tańca Wiwaty z  Pobiedzisk. 

Wśród wyróżnionych znaleźli się tak-
że Zespół Folklorystyczny Modrzanki 
z  Modrza oraz Krzysztof Żeleśkiewicz, 
animator amatorskiego ruchu muzycz-
nego, m.in. kapelmistrz Orkiestry Dę-
tej z Chludowa. Kilka lat wcześniej do 
grona laureatów dołączył Zespół Pieśni 
i  Tańca Chludowianie. – Zależy nam 
na tym, aby kultura w naszym regionie 
kwitła. Wspieramy wydarzenie arty-
styczne i  dzięki temu wiemy, że ludzi 
utalentowanych i z inicjatywą w powie-
cie poznańskim jest wielu – mówi Jan 
Grabkowski.

 W  siedemnastu gminach powiatu 
nie brakuje również znakomitych spor-
towców. 2021 rok obfitował w  sukcesy 
przedstawicieli różnych dyscyplin. – To 
wielka satysfakcja, gdy zawodniczki i za-
wodnicy przez nas nagradzani stają do 

walki o  najwyższe trofea – wspomina 
starosta. Z  grona szkoleniowców doce-
niono w poprzednich edycjach Jacka Łu-
komskiego, który z koszykarzami Basket 
Team Suchy Las wywalczył złoty medal 
mistrzostw Polski do lat 14. Wcześniej 
wyróżnienie odebrała też sucholeska 
dżudoczka, Marianna Pilawska. 

Z roku na rok liczba wniosków wzra-
sta. – W 2021 r. wpłynęło ich ponad sto! 
O nagrody mogą się ubiegać sportowcy 
w czterech kategoriach wiekowych. To 
młodzieżowcy, juniorzy starsi i młodsi 
oraz młodzicy. Jak zwykle docenamy 
również ich szkoleniowców oraz druży-
ny. Wielu z tych, którzy obecnie zdoby-
wają medale mistrzostw Polski, jeszcze 
nie tak dawno występowało w  Igrzy-

skach Młodzieży Szkolnej Powiatu 
Poznańskiego – mówi Jan Grabkowski.

Podania o  przyznanie nagród dla 
sportowców oraz dla trenerów pro-
wadzących szkolenia zawodników 
osiągających wysokie wyniki w  mię-
dzynarodowym lub w  krajowym 
współzawodnictwie sportowym za rok 
2021 można składać do 14 marca br.  
Zarówno w  przypadku wyróżnień 
sportowych, jak i  tych z  dziedziny kul-
tury, decyduje data wpływu do kancela-
rii Starostwa Powiatowego w Poznaniu. 
Ogłoszenia, druki, regulaminy obu 
konkursów oraz wszystkie dodatko-
we informacje są dostępne na stronie  
www.powiat.poznan.pl

TS

– W  tym roku rozpoczną się trzy 
wielkie inwestycje: budowa drogi Bo-
rówiec – Krzesiny, która będzie kosz-
tować około 80 mln zł, tunelu pod 
torami kolejowymi w  Kobylnicy, któ-
ry pochłonie ponad 50 mln zł oraz ob-
wodnicy Swarzędza o wartości ponad 
25 mln zł – wylicza Tomasz Łubiński, 
wicestarosta poznański.

Trasa Borówiec – Krzesiny to 
8,5-kilometrowy odcinek. Zostanie 
częściowo wyremontowany, a  czę-
ściowo zbudowany od nowa. Po 
zakończeniu prac będzie to droga 
o  najwyższym standardzie: 7-metro-
wej jezdni, wzmocnionej nawierzchni, 
najwyższej klasie mostów i węźle nad 
torami w  Koninku, trzema lub czte-
rema rondami, ścieżką rowerową czy 
odwodnieniem.

Wielkie wyzwanie stanowić bę-
dzie budowa tunelu pod przejazdem 
kolejowym w  Kobylnicy. To dobra 
wiadomość dla kierowców w  tej czę-
ści powiatu, którzy dzisiaj średnio co  

17 minut są zatrzymywani na rogat-
kach. – W planach mamy również roz-
poczęcie budowy obwodnicy Swarzę-
dza, która połączy wiadukt w  Jasinie 
z nowym rondem w Rabowicach. Na 
odcinku o  długości 2,3 km powstaną 
droga, chodniki i  ścieżka rowerowa – 
wyjaśnia Tomasz Łubiński. To wspól-
ne przedsięwzięcie powiatu poznań-
skiego i gminy Swarzędz.

Każde z nich to zadania wieloletnie, 
ale pierwsze łopaty mają zostać wbite 
już w  tym roku. To największe wy-
zwania drogowe, jakie do tej pory stały 
przed naszym powiatem.

Trzeba pamiętać, że te wielkie 
inwestycje to nie wszystko. Oprócz 
tego Zarząd Dróg Powiatowych 
w  Poznaniu realizować będzie kilka 
mniejszych. – Należy do nich przebu-
dowa szosy Rokietnica – Napachanie 

– mówi Marek Borowczak, dyrektor 
ZDP w Poznaniu. – To 2,6 km między 
Traktem Napoleońskim w Rokietnicy 
a drogą wojewódzką nr 184. 

Zakres prac za 11 mln zł obejmuje 
m.in. poszerzenie i  remont jezdni, prze-
budowę przepustu, odwodnienie, poło-
żenie ścieżki rowerowej i chodników. In-
westycję dofinansowuje Fundusz Dróg 
Samorządowych i gmina Rokietnica.

W  planach jest również reorgani-
zacja skrzyżowania ulic Sucholeskiej 
i Perłowej w Suchym Lesie. Powstanie 
tam rondo z  „wyplotami”. Szacunko-
wy koszt to 5 mln zł.

– Około 8 mln zł pochłonie prze-
budowa dwóch mostów na drodze 
Buk – Wiktorowo – dodaje Marek 
Borowczak. Powiat poznański planu-
je także budowę ścieżek rowerowych 
w  gminach Stęszew i  Kleszczewo. 
Wszystkie są dofinansowywane z bu-
dżetu unijnego.

– Trzeba pamiętać, że rozpoczę-
cie inwestycji poprzedzają lata pro-

jektów i  przygotowań. Inauguracja 
budowy jest efektem końcowym 

– przypomina Tomasz Łubiński. 
W  2022 r. poznański ZDP będzie 
prowadził około 30 takich projektów. 
Największy dotyczy budowy mostu 
nad Wartą na nowej drodze Poznań 

– Czapury. Ponadto 350 tys. zł prze-
znaczono na dotację dla gminy Suchy 
Las na dokumentację budowy węzła 
przesiadkowego wraz z  wiaduktem 
drogowym i  likwidacją kolizyjnego 
przejazdu przez tory w  ciągu ul. Su-
choleskiej. W  planie są także remon-
ty „powiatówek”, m.in. na odcinku 
Boduszewo – Zielonka. Powiat po-
znański dofinansowuje też budowę 
tunelu w Plewiskach. Inwestycja, któ-
rą realizuje miasto Poznań, również 
rozpocznie się w tym roku. 

ZDP

WYDARZENIA

Zdrowy egoizm wymaga 
wzrostu połączonego 
z szacunkiem dla przyrody
Z prof. dr. hab. Marianem Gorynią, byłym rektorem Uniwer-
sytetu Ekonomicznego w Poznaniu i prezesem Polskiego 
Towarzystwa Ekonomicznego, rozmawiamy o pandemii, 
PKB i zielonej gospodarce postwzrostu.

– Panie Profesorze, pandemia i zwią-
zane z  nią obostrzenia wywołały 
niepokój zarówno u  przedsiębior-
ców, jak i u pracowników. Czy grozi 
nam załamanie gospodarcze?

– Faktem jest, że wielu dyskutantów 
obawiało się kryzysu gospodarczego, 
a  w  efekcie spadku Produktu Krajo-
wego Brutto. Trzeba sobie jednak naj-
pierw odpowiedzieć na pytanie, czy 
każdy spadek PKB jest niekorzystny, 
a każdy wzrost pożądany.

– Właśnie, zwolennicy zielonej 
gospodarki widzą tu pewną szan-
sę. Wskazują, że wzrost nie może 
następować w  nieskończoność, bo 
planeta ma przecież ograniczone za-
soby. Pada w związku z tym postulat 
gospodarki dewzrostu czy też po-
stwzrostu, nie wiem do końca, jak 
najlepiej tłumaczyć na polszczyznę 
angielski termin degrowth.

 – Proponuję, żeby wystrzegać się 
uproszczeń. Na początek przypomnij-
my może, czym w ogóle jest PKB. Skró-
tem tym określamy wartość wszystkich 

dóbr finalnych i  usług wytworzonych 
w  danym kraju i  w  danym okresie, np. 
w  ciągu ostatniego roku w  Polsce. Czę-
sto też mówi się o PKB per capita, czyli 
na głowę mieszkańca. Chodzi tutaj 
o  zdefiniowaną powyżej wartość, po-
dzieloną przez liczbę mieszkańców kraju.

– Czy PKB to przydatne narzędzie, 
kiedy chcemy porównać poziom ży-
cia, np. w Polsce i w innych krajach?  

– To zależy. Na pewno jest to narzę-
dzie wygodne, bo wszelkie składniki 
PKB można określić w  pieniądzu, co 
bardzo ułatwia tego typu porównania. 
Z  drugiej strony jednak poziom za-
możności nie musi przecież być rów-
noznaczny ze wskaźnikiem szczęścia 
czy chociażby zadowolenia danego 
społeczeństwa. Nie wszystkie towary 
i  usługi postrzegane są jako niebu-
dzące wątpliwości etycznych. Czy 
rzeczywiście zależy nam na wzroście 
PKB wynikającym np. z  wysokiego 
poziomu produkcji i  konsumpcji np. 
wyrobów tytoniowych, niezdrowej 
żywności lub alkoholu? Czy nie nale-

żałoby wówczas uwzględnić chociaż-
by przewidywanych strat w  przyszło-
ści, w postaci kosztów leczenia?

– Narzędzie to nie powie nam też 
chyba zbyt wiele o  poziomie oligar-
chizacji społeczeństwa. Przecież 
stosunkowo niewielki odsetek ludzi 
bardzo zamożnych może zarabiać 
na tyle dużo, że choć większość bę-
dzie klepała biedę, to poziom PKB 
per capita będzie wyglądał całkiem 
nieźle, czyż nie? Czyż nie są ważne 
także nierówności społeczne, różni-
ce w rozkładzie dochodów?

– Tak, to dobry przykład. Ujmując 
rzecz nieco bardziej obrazowo: jeśli 
przy restauracyjnym stoliku siedzi 
trzech gości i  pierwszy zje siedem ko-
tletów, a  pozostali dwaj po jednym, to 
średnio na głowę, czy też w  tym przy-
padku raczej żołądek, przypada po trzy 
kotlety. Czyli całkiem nieźle, wszyscy 
są syci. A  przecież w  rzeczywistości 
pierwszy konsument niemal na pewno 
będzie mocno przejedzony, a  dwa po-
zostali mogą być nadal głodni.

– Wyżej wspomniałem o  zwolenni-
kach zielonej gospodarki, nie mogę 
więc nie wskazać na to, że intensyw-
na produkcja może generować wyso-
kie zyski w przeliczeniu na pieniądze, 
ale jednocześnie wiązać się z dużymi 
kosztami środowiskowymi: wycię-
ciem lasów, skażeniem gleby, wody 
czy powietrza.

– Oczywiście, znając wyłącznie war-
tość PKB, nie wiemy, w  jakim stopniu 
wartość ta wynika z działalności branż, 
które są dla środowiska przyjazne, 
a w jakim wiąże się z degradacją tegoż 
środowiska. Człowiek żyjący w  zde-
gradowanym środowisku szczęśliwy 
raczej nie jest, a  w  przyszłości trzeba 
będzie zapewne ponieść koszty, żeby 
poczynione zniszczenia w  miarę moż-
liwości naprawić.

– Czy zatem powinniśmy zastąpić 
PKB jakimś innym, bardziej ade-
kwatnym narzędziem?

– Ze wspomnianych powyżej powo-
dów nie od dziś poszukuje się wskaź-
ników, które byłyby doskonalsze niż 
PKB. Jak dotąd jednak trudno mówić 
o  zadowalającym skutku tychże po-
szukiwań. Nadal więc posługujemy się 
PKB, bo jest to zwyczajnie narzędzie 
wygodne. Z drugiej strony z podanych 
powyżej przyczyn przestrzegałbym 
bardzo przed jego fetyszyzowaniem. 
Na pewno wysokie PKB per capita nie 
da nam pewności, że mieszkańcy są 
szczęśliwi. PKB ma oczywiście wpływ 
na jakość życia, ale wpływ ten mają rów-
nież inne czynniki. Pierwszy z  brzegu 
przykład: czy na pewno szczęśliwa jest 
zamożna rodzina mieszkająca w  okaza-
łej, podmiejskiej willi na luksusowym, 

zamkniętym osiedlu, jeżeli w najbliższej 
okolicy nie ma szkoły, ośrodka zdrowia, 
sklepu czy restauracji, a  dojazd dokąd-
kolwiek możliwy jest tylko ciągnącą się 
kilometrami, błotnistą i  wyboistą dro-
gą? Podejrzewam, że tego i owego może 
im do szczęścia brakować.  

– Na początku tego wywiadu mówił 
Pan Profesor, że trzeba sobie odpo-
wiedzieć na pytanie, czy każdy wzrost 
PKB jest korzystny. Rozumiem, że 
skoro odpowiedź jest potrzebna, nie 
jest to pytanie retoryczne...

– Oczywiście, że nie jest, właściwie 
jednak już na to pytanie sobie odpowie-
dzieliśmy. Za niepożądany trzeba uznać 
wzrost PKB wynikający z  działalności 
gospodarczej rujnującej środowisko. 
Remedium na taki stan rzeczy winny 
być zarówno wprowadzone przez pań-
stwo nakazy i  zakazy administracyjne, 
jak normy ochrony środowiska zin-
ternalizowane przez przedsiębiorców. 
Przykładowo, dobrze jest, jeśli lakiernik 
nie wyrzuca puszek z  resztką lakierów 
do lasu nie tylko dlatego, że obawia się 
kary, ale przede wszystkim dlatego, że 
sam uważa takie działanie za wysoce 
niewłaściwe. 

– Teraz trudniejsze chyba pytanie: 
czy możemy wyobrazić sobie sytu-
ację, kiedy spadek PKB nie jest nie-
korzystny?

– Tak, musimy być przecież konse-
kwentni. Jeżeli spadek wynika ze znik-
nięcia branży bardzo negatywnie wpły-
wającej dotąd na środowisko, trzeba to 
przecież uznać za korzystne.

– Tym bardziej, że gospodarka nie 
znosi próżni. Wygaszane będą kopal-
nie węgla, ale dzięki polskiej uczonej 
Oldze Malinkiewicz rozwijać się bę-
dzie fotowoltaika oparta na perow-
skitach. Ale z tego ostatniego wynika 
też, że nie każdy wzrost PKB jest nie-
pożądany.

– W  rzeczy samej. Przyjazna środo-
wisku i  uzasadniona rzeczywistymi 
potrzebami produkcja energii, żywno-
ści czy rozwój usług medycznych – to 
wszystko trzeba przecież uznać za pożą-
dane. Co rzecz jasna nie oznacza, że nie 
należy stawiać na profilaktykę zdrowot-
ną czy tez szukać oszczędności w zuży-
ciu energii – tam, gdzie jest to możliwe. 

– Innymi słowy, postuluje Pan rozwój, 
ale zrównoważony?

– Trafne określenie. Niechże PKB ro-
śnie, jednak nie tak jak dotąd. Niech ten 
wzrost nie będzie uciążliwy dla środowi-
ska naturalnego. Również w naszym do-
brze rozumianym, egoistycznym intere-
sie. Jeśli chcemy, żeby nasza cywilizacja 
przetrwała, żebyśmy nie byli zmuszeni 
do brutalnej rywalizacji o  kurczące się 
zasoby, musimy o to środowisko dbać.

Rozmawiał: Krzysztof Ulanowski

Nie tylko rondo w Suchym Lesie
Obecnie 108 mln zł wynosi plan finansowy Zarządu Dróg 
Powiatowych, który będzie realizował remonty i inwestycje 
na „powiatówkach”, w tym budowę ronda w Suchym Lesie. 
Jednak to nie ze względu na kwotę 2022 rok ma szansę 
przejść do historii naszego samorządu.

 

Wyścig po nagrody
Trwa nabór wniosków o przyznanie nagród powiatu po-
znańskiego za wybitne osiągnięcia w dziedzinie kultury 
oraz sportu za rok 2021. – Od wielu już lat doceniamy 
tych, którzy poświęcają czas, by realizować pasje. Kultura 
z natury rzeczy wymyka się ocenom i jest w pewnym 
sensie niewymierna. Zupełnie inaczej jest w przypadku 
sportu, gdzie sprawą nadrzędną jest wynik końcowy.  
I tu, i tu, by odnieść sukces, trzeba być wybitnym.  
My nagradzamy właśnie takie osoby – mówi starosta 
poznański Jan Grabkowski.

Skrzyżowanie ulic Sucholeskiej i Perłowej
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Historyczny brak zaufania 
i ściana terminowa
Nadzwyczajna sesja Rady Gminy Suchy Las odbyła się 
w pierwszej połowie lutego. Trwała niewiele ponad 
godzinę, ale w jej trakcie radni zdążyli nie tylko zająć się 
systemem monitoringu, ale też porozmawiać o innych 
kwestiach, jak przyłącza internetowe, brakujące chodniki 
czy rozjeżdżane drogi.

Na pierwszy ogień poszła uchwała 
zmieniająca uchwałę budżetową na 
2022 r. Przypomnijmy, że chodzi o pie-
niądze na system monitoringu. Rzecz 
o tyle istotna, że kilka po sesji nadzwy-
czajnej miał zostać rozpisany przetarg.

– Moją wątpliwość budzi kwota 
ponad 1 mln 325 tys. 722 zł dla spółki 
GCI – wskazał radny Michał Przybyl-
ski. – To kwota wyższa od najniższej 
oferty dotyczącej przetargu, a niewiele 
niższa od najwyższej.

Następnie radny przypomniał, że 
GCI nie otrzymało zlecenia w  trybie 
in-house, co było wynikiem decyzji 
Rady Gminy.

– Wynikało to z braku zaufania do 
spółki, ów brak zaufania wynikał zaś 
ze względów historycznych – wyłusz-
czył mówca. – GCI działa też za pie-
niądze podatników – zwrócił uwagę.

Zaraz potem głos zabrał radny 
Jarosław Dudkiewicz, który przypo-
mniał, że problemy z  monitoringiem 
trwają już ładnych parę lat.   

– Dziś stoimy już pod „ścianą termi-
nową”, a jako rada wciąż mamy wątpli-
wości co do kwot – rozłożył ręce. 

Po tej dyskusji przewodnicząca 
Anna Ankiewicz zarządziła głosowanie. 

Uchwałę poparło 13 osób, wstrzy-
mała się tylko radna Joanna Radzięda. 

W dalszej kolejności Wysoka Rada 
zajęła się projektem uchwały zmieniają-
cej Wieloletnią Prognozę Finansową na 

lata 2022-2035. I ta zmiana miała zwią-
zek z budową systemu monitoringu.

Tym razem dyskusji nie było, na-
wet krótkiej, a  wynik głosowania był 
identyczny jak chwilę wcześniej.

Dobra nowina dla Złotnik
Nadszedł czas na informacje wójta 

gminy. Głos zabrał wicewójt Marcin 
Buliński.

– Ostatnie, styczniowe zmiany po-
zwalają nam rozstrzygnąć przetargi na 
budowę ulic Modrakowej i  Świerko-
wej – poinformował.

Włodarz miał też dobrą nowinę 
dla mieszkańców Złotnik Wsi.

– Jeżeli warunki pogodowe pozwo-
lą, w tym roku oddana zostanie świetli-
ca wiejska – nie krył radości

W  ramach informacji przewodni-
czących komisji stałych, głos zabrał 
m.in. radny Krzysztof Łączkowski, 
który wyjawił, że 14 lutego komisja 
zajmie się rozpatrywaniem skarg na 
działalność urzędu.

– Komisja Budżetu, Finansów i Roz-
woju Gospodarczego spotkała się raz, 
w  sprawie modernizacji i  rozbudowy 
systemu monitoringu – poinformowa-
ła z kolei radna Joanna Pągowska, prze-
wodnicząca rzeczonej komisji. 

Duma z naszej floty
W ramach wolnych głosów i wnio-

sków głos jako pierwsza zabrała prze-

wodnicząca Anna Ankiewicz, która 
jako współorganizator z CKiBP i OPS 
serdecznie podziękowała mieszkań-
com, sołtysom, przewodniczącym 
zarządów osiedli i  radnym, przed-
stawicielom kół gospodyń wiejskich, 
którzy wzięli udział w  finale Wielkiej 
Orkiestry Świątecznej Pomocy.

– To była bardzo szybka akcja 
– skłoniła głowę. – Ogromnie też 

dziękuję straży pożarnej za przejazd, 
a  także panu wójtowi za zgodę na ten 
przejazd. Dla dzieci widok tych wo-
zów to była wielka frajda. Mogły się 
dowiedzieć, jaką mamy flotę.

Mówczyni zapytała też wójta o  to, 
na jakim etapie jest projektowanie 
kanalizacji i wodociągów na ulicy Lin-
kowskiego oraz w rejonie ulic Sprzecz-
nej i Starej Drogi.

– Czy coś drgnęło? – dopytywała.
– Najogólniejsza odpowiedź brzmia-

łaby: „Jest w  trakcie” – odparł wójt 
Wojtera. – Ale rozumiem, że chodzi 
o  bardziej szczegółowe, precyzyjne in-
formacje. Postaram się je przekazywać 
na bieżąco.  

Radny Jarosław Dudkiewicz zapy-
tał z kolei o brakujące fragmenty chod-
ników na ulicy Muchomorowej.

– Jak zrozumiałem, miało to być 
przedmiotem spotkania, zapewne 
z ZDP – podsunął.

– Tak, rozmawiałem z  dyrektorem 
ZDP i  mamy ustną zgodę, co oczy-
wiście jest dopiero preludium do dal-
szych działań – pokiwał głową wójt.

Radny Michał Przybylski zapytał 
o przyłącza na ulicy Słonecznikowej.

– Jak na razie spółka GCI zapewni-
ła przyłącza dla osiemnastu mieszkań-
ców – rozpoczął. – Dołączyć chcia-
łaby też dziewiętnasta osoba, jednak 
wystąpiły trudne do wyjaśnienia pro-
blemy. Proszę te problemy rozwiązać, 
spółka komunalna nie powinna tak 

ostentacyjnie ignorować potencjal-
nych klientów.

Jeżdżą, niech płacą
– Kiedy uporządkowana zostanie 

ulica Łagiewnicka w  Chludowie? – 
dorzucił pytanie radny Zbigniew Hą-
cia. – Systematycznie rozjeżdżają ją 
wojskowi, samochody transportujące 
drewno i  ciężki sprzęt rolniczy. Trud-
no tamtędy rowerem przejechać. Cała 
infrastruktura już tam jest, trzeba tyl-
ko uporządkować – podpowiedział.

– Pod słowem „uporządkowanie” 
może się kryć i  utwardzenie, i  bu-
dowa nawierzchni – zwrócił uwagę 
wójt. – Chcielibyśmy w ystąpić do 
sołtysów i  przewodniczących zarzą-
dów osiedli o  zbiorczą informację 
o  w ykorzysty wanie przez wojsko 
dróg dojazdow ych do poligonu. 
Wojsko ma specjalny fundusz, chcie-
libyśmy w ystąpić o  sfinansowanie 
budow y i  remontu tych dróg. Moż-
na by ująć tam też ulicę Łagiewnicką.

– Czy jest szansa, że dzieci w Bie-
drusku będą miały gdzie grać w  pił-
kę? – zmienił temat radny Maciej 
Jankowiak. – Nie chodzi o  duże, 
pełnow ymiarowe boisko, tylko 
o małe – dodał.

– Bierzemy pod uwagę jedną 
z  działek, chcemy w ystąpić w  tej 
sprawie do Agencji Mienia Woj-
skowego – odparł gospodarz gminy. 

– I potwierdzam, że nie chodzi o peł-
now ymiarowe boisko.

– Jeśli cokolwiek się będzie dzia-
ło w związku z uspokojeniem ruchu, 
to bardzo prosimy o informację, czy 
to telefoniczną, mailową czy nawet 
esemesową – zabrała głos radna 
Wiesława Prycińska. – To ważne, 
bo nas, radnych często pytają o  to 
mieszkańcy – zwróciła uwagę.

Krzysztof Ulanowski

Prowizorki bywają najtrwalsze, 
dlatego cierpliwi wygrywają
Styczniowa sesja Rady Gminy Suchy Las była o tyle 
nietypowa, że znów odbyła się zdalnie. Trwała też dość 
krótko, jako że rajcy w większości punktów byli zgodni 
i głosowali jednomyślnie. Wyraźnie się podzielili dopiero 
w sprawie diet.

Z  powodu nieobecności prze-
wodniczącej Rady Gminy A nny 
A nkiewicz, sesję w yjątkowo prowa-
dził wiceprzewodniczący Radosław 
Banaszak.

Sesja rozpoczęła się od krótkiej 
laudacji, którą w ygłosił wójt Grze-
gorz Wojtera – z  okazji trzydziesto-
lecia „Gazety Sucholeskiej”.

– Dziękuję pani redaktor Barba-
rze Stachowiak za jej pracę – skłonił 
się gospodarz gminy.

– Dziękuję radnym, sołtysom 
i  mieszkańcom współredagującym 
naszą gazetę – uśmiechnęła się 
w odpowiedzi pani Barbara.

Po tych grzecznościach rozpo-
częły się właściwe obrady.

Trzynastu zgodnych ludzi
Przyjęcie protokołu z  sesji listo-

padowej okazało się czystą formal-
nością – za głosowało 13 osób, czyli 
wszyscy obecni na sali. 

Zaraz potem głosowano w  spra-
wie przyjęcia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego 
dla miejscowości Suchy Las, rejonu 
ulic Bogusławskiego, A lejowej i Me-
teorytowej.

– Nasza komisja jednomyślnie 
zaopiniowała ten projekt pozyty w-
nie – zaznaczyła radna Joanna Pą-
gowska, przewodnicząca Komisji 
Budżetu Finansów i  Rozwoju Go-
spodarczego. 

Podobnie zagłosowała i cała Wy-
soka Rada – znów 13 głosów było za.

Zaraz potem głosowano nad pro-
jektem uchwały w sprawie przystąpie-
nia do sporządzenia zmiany w  Stu-

dium uwarunkowań i  kierunków 
zagospodarowania przestrzennego. 

– I w tym w ypadku nasza komisja 
jednomyślnie pozyty wnie zaopi-
niowała projekt uchwały – powstała 
ze swego miejsca przewodnicząca  
Pągowska.

Tym razem 12 rajców zagłoso-
wało za; wstrzymał się tylko radny 
Zbigniew Hącia. 

W  dalszej kolejności Wysoka 
Rada zajęła się projektem zmieniają-
cym uchwałę budżetową na 2022 r. 

– W  tym przypadku komisja 
wnioskuje o  zdjęcie kwoty 500 tys. 
zł tytułem rekompensaty dla spółki 
LA RG, jak również kwoty na sys-
tem monitoringu gminnego, w  po-
zostałym zakresie zaopiniowaliśmy 
projekt pozyty wnie – poinformo-
wała Joanna Pągowska.

Wysoka Rada zgodziła się z  opi-
nią komisji. Najpierw zdecydowano 
o  zdjęciu z  porządku obrad punktu 
dotyczącego systemu monitoringu 
gminnego. Z  w ydatków bieżących 
zdjęto też punkt o  rekompensacie 
dla spółki LARG w  kwocie 500 tys. 
zł . Głosowano jednomyślnie. W taki 
sam sposób, trzynastoma głosami, 
przyjęto zresztą i cały budżet. 

Chwilę później przystąpiono do 
pracy nad zmianami w Wieloletniej 
Prognozie Finansowej. I  znów gło-
sowano jednomyślnie.

W  dalszej kolejności samorzą-
dowcy zajęli się stawkami podatku 
od nieruchomości na rok 2022. 
Uchwałę zmieniającą uchwałę 
w  sprawie tychże stawek przyjęto 
trzynastoma głosami. 

Nietypowy rozkład głosów
Dużo ciekawiej w yglądały nato-

miast w yniki głosowania nad w yso-
kością diet dla radnych oraz zwrotu 
kosztów podróży. Troje rajców za-
głosowało za (Wiesława Prycińska, 
Zbigniew Hącia i  Maciej Janko-
wiak), nikt nie był przeciw, ale aż 10 
radnych się wstrzymało. Formalnie 
rzecz biorąc, uchwała została tymi 
trzema głosami przyjęta.

Nie było już takich wątpliwości 
przy okazji głosowania nad dietami 
dla sołtysów i  przewodniczących za-
rządów osiedli. Za głosowało 11 osób, 
a  tylko dwie się wstrzymały (Rado-
sław Banaszak i Grzegorz Słowiński).

Wyrażanie zgód na sprzedaż 
dwóch działek (o  numerach 253/7 
i  247/7) w  Suchym Lesie było już 
czystą formalnością. Nikt się nie 
wstrzymał, nikt nie był przeciw.

Wątpliwości nie budziły także 
proponowane stawki opłat za korzy-
stanie z przystanków autobusow ych, 
których właścicielem i  zarządzają-
cym jest gmina Suchy Las – i  znów 
13 głosów było za. 

Nie było też wątpliwości w  przy-
padku dokooptowania do Komisji 
Porządku Publicznego, Ochrony 
Środowiska i  Spraw Komunalnych 
nowego radnego Jarosława Dudkie-
wicza. Również i  w  tym przypadku 
głosowano jednomyślnie. Rzecz ja-
sna, przed głosowaniem radny Dud-
kiewicz potwierdził, że chce zostać 
członkiem rzeczonej komisji.

Pani skarbnik pomaga
Nadszedł czas na przyjęcie 

sprawozdań z  prac poszczególnych 
komisji stałych. Na pierwszy ogień 
poszła Komisja Rewizyjna.

– Odbyliśmy 12 posiedzeń – 
poinformował przewodniczą-
cy Tomasz Sztolcman. – Co do 
szczegółów, zapraszam do lektury 
sprawozdania – zachęcił .

Radni najw yraźniej lekturę tę 
mieli już za sobą, bo jednomyślnie 
sprawozdanie przyjęli.

Podobnie w yglądało głosowanie 
w  sprawie sprawozdania Komisji 
Skarg , Wniosków i Petycji – i w tym 
przypadku samorządowcy okazali 
się jednomyślni. 

– Nasza komisja przez cały rok 
spotykała się z  dyrektorami jedno-
stek podległych – w yjawiła Joanna 
Radzięda, przewodnicząca Komisji 
Oświaty i Sportu. – Opiniowaliśmy 
też projekty uchwał. 

Pytań nie było. Sprawozdanie 
przyjęto trzynastoma głosami.

Joanna Pągowska, przewodniczą-
ca Komisji Budżetu, Finansów i Roz-

woju Gospodarczego, rozpoczęła od 
przypomnienia, że jej komisja przede 
wszystkim zajmuje się planami zago-
spodarowania przestrzennego.

– W  ostatnim roku zajmowali-
śmy się też siecią teleinformatyczną 
naszej gminy – przypomniała. 

Przewodnicząca Pągowska po-
dziękowała przy okazji urzędnikom, 
którzy regularnie uczestniczą w pra-
cach komisji, w  tym m.in. wójtowi 
Grzegorzowi Wojterze i  skarbnik 
Monice Wojtaszewskiej.

– Pani skarbnik zawsze pomaga 
nam rozwiać najróżniejsze wątpli-
wości – pochyliła głowę mówczyni.

Wątpliwości radnych nie trzeba 
było rozwiewać. Wszyscy zagłoso-
wali za przyjęciem sprawozdania. 

Sprawozdanie z  prac Komisji Po-
rządku przedstawił jej wiceprzewod-
niczący Robert Rozwadowski. Mówca 
wyliczył sprawy, którymi najczęściej 
zajmowała się komisja (m.in. komu-
nikacja publiczna, opieka nad zwie-
rzętami, czy też funkcjonowanie Za-
kładu Gospodarki Komunalnej, szkół 
i Straży Gminnej). Napomknął też, że 
komisja spotykała się zarówno zdalnie, 
jak i na posiedzeniach wyjazdowych.

Sprawozdanie spodobało się 
Wysokiej Radzie, która przyjęła je 
jednomyślnie.

Pozwolenie na świetlicę
Nadszedł czas na informacje 

wójta gminy. Tu jako pierwszy głos 
zabrał wicewójt Marcin Buliński.

– Wykonano już wstępną kon-
cepcję, jeżeli chodzi o  budowę sali 
gimnastycznej przy Szkole Podsta-
wowej nr 1 – rozpoczął włodarz. 

– A  w  Złotnikach świetlica wiejska 
otrzymała pozwolenie na budowę, 
co oznacza, że przy sprzyjających 
warunkach atmosferycznych ruszą 
prace – zapewnił .

Zaraz potem zastępca wójta do-
dał, że przyjęte na sesji zmiany bu-
dżetowe pozwolą na budowę ulicy 
Modrakowej.

Wójt Grzegorz Wojtera opowie-
dział z kolei o wspomaganiu sportu 
na terenie gminy Suchy Las.

– Przygotowaliśmy uchwałę 
i  promocji gminy przez sport i  roz-
strzygnęliśmy konkurs – poinfor-
mował. – Wpłynęło aż sześć ofert, 
więc zwiększyliśmy kwotę z  60 tys. 
na prawie 100 tys. zł .

Gospodarz gminy napomknął 
też o  spotkaniu w  Warszawie z  pre-
zesem spółki PK P PLK .

– Jak sądzę, za miesiąc sprawę sfi-
nalizujemy i  będę miał dla państwa 
pozyty wne informacje – dodał nie-
co tajemniczo.  

Zaraz potem wiceprzewodni-
czący Rady Gminy Radosław Ba-
naszak zreferował krótko pismo 
zastępcy wójta do nadleśniczego 
nadleśnictwa Łopuchowo. Chodzi 
o  zgodę na bieżący remont ulicy 
Meteorytowej, która przebiega 
przez grunt należący do Skarbu 
Państwa, w zarządzie nadleśnictwa. 
Zły stan tej drogi powoduje zagro-
żenie dla ruchu. 

Wiceprzewodniczący odczytał 
też treść uchwały Regionalnej Izby 
Obrachunkowej, która stwierdziła 
nieważność uchwały Rady Gminy 
w sprawie stawek podatkowych.

– Pokłosiem tego pisma jest wła-
śnie nasza dzisiejsza uchwała – wy-
jaśnił mówca. – Innymi słowy temat 
został wyprostowany.

Pies na kolanach
Nadszedł czas na wolne głosy 

i  wnioski. Radny Jarosław Dudkie-
wicz przypomniał o problemie zalewa-
nych ulic Muchomorowej i  Sosnowej 
na osiedlu Grzybowym. Z kolei radny 
Maciej Jankowiak zapytał o  termin 
ogłoszenia przetargu na uspokojenie 
ruchu na ulicy Promienistej.

– Mówimy o  układzie jednokie-
runkowym? – upewnił się wójt Woj-
tera. – W  pierwszym kwartale – od-
parł krótko.

Sołtys Katarzyna Kachel zapyta-
ła o  błoto zalegające na ulicy Polnej 
i Kwiatowej w Golęczewie.

– Proponuję cierpliwie poczekać 
na przetarg i  porządne w ykonanie 
drogi – odpowiedział zastępca wójta 
Marcin Buliński.

– Jest mi wstyd za stan nawierzch-
ni – dodał wójt Grzegorz Wojtera. 

– Myślałem już o  prowizorycznym 
położeniu płyt, ale sami wiecie, że 
wtedy ta droga z  płyt zostanie na 
długo, długo...

– Proszę coś powiedzieć na temat 
procedowanego w yjazdu z  osiedla 
Złotniki Park na ulicę Obornicką, to 
obok przedszkola Akademos – za-
brała głos radna Joanna Pągowska.

– Wiem, że spotkanie w  tej spra-
wie się odbyło, ale wolałbym nie 
przestrzelić, ani też nie powiedzieć 
zbyt mało, jeśli zostało tam coś 
ustalone – ostrożnie odparł wójt.

– Co z  działką u  zbiegu ulic Per-
łowej i  Sucholeskiej? To ważne dla 
opiekunów czworonogów. Będzie 
tam psi w ybieg? – dopyty wał radny 

Robert Rozwadowski. – Ludzie po 
tej stronie Suchego Lasu o  to pyta-
ją – dodał.

Dodajmy w  tym miejscu, że 
sympatyków psów w naszej gminie 
jest rzeczy wiście dużo. Ponieważ 
sesja była zdalna, można było za-
obserwować, jak na kolana sołtyski 
Ew y Korek i  przewodniczącej Syl-
wii Szenk wskakują ich czworonoż-
ni pupile, które domagają się piesz-
czot. Z  kolei w ypowiedź radnej 
Pągowskiej przerwało w  pewnym 
momencie dość niecierpliwe szcze-
kanie jej psa.

– Musimy szybko podjąć rozmo-
w y, żeby ten teren przy Perłowej 
w ykorzystać – pokiwał tymczasem 
głową wójt Wojtera.

Krzysztof Ulanowski
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Moja i twoja nadzieja
Już po raz trzydziesty zagrała Wielka Orkiestra Świątecznej 
Pomocy. W tym roku pieniądze ze zbiórki zostaną prze-
znaczone na wsparcie okulistyki dziecięcej. W inicjatywę 
ponownie wspólnie włączyły się gmina Suchy Las i Rokiet-
nica. Podczas akcji zebrano ponad 155 tys. zł.

Ze względu na pandemię, relację 
z  wydarzenia  można było oglądać 
w  internecie. Wydarzenie było trans-
mitowane ze studia telewizyjnego. 
Mieściło się ono w  gościnnych pro-
gach gminnej biblioteki w Rokietnicy. 

– Wydarzenie z  Rokietnicy transmi-
towane było od 10.00 rano. Kwestowało 
77 wolontariuszy przy sztabie z  Rokiet-
nicy i  Suchego Lasu, mimo kiepskiej 
pogody. Dużo działo się na scenie, od-
było się dużo licytacji. Bardzo fajny finał. 
Zebrana kwota też robi wrażenie – infor-
muje Adam Michta ze sztabu WOŚP.

Od samego rana na ulicach pojawi-
li się wolontariusze z gminy Suchy Las, 
Rokietnicy, Obornik i Poznania.

Ciekawy program 
artystyczny

Mieszkańcy mogli obejrzeć przez 
internet występy m.in. Orkiestry 
Dętej z  Chludowa, Rokietnickiej Or-
kiestry Dętej,  Zespołu Pieśni i Tańca 
Chludowianie, grupy Akro-Fly i  wo-

kalistów z Centrum Kultury i Bibliote-
ki Publicznej w Suchym Lesie.

– WOŚP zagrała po raz trzydzie-
sty, osiągając wielki sukces finansowy. 
Grała tak jak mogła, zachowując roz-
sądek i ostrożność, także w gminie Su-
chy Las. Z inicjatywy Anny Ankiewicz 
i  naszej, czyli mojej i  Matyldy Strebej-
ko-Komarowskiej, połączyliśmy siły 
z  przyjaciółmi z  gminy Rokietnicy – 
mówi Andrzej Ogórkiewicz, dyrektor 
CKiBP w Suchym Lesie.

Dużych emocji dostarczyły licyta-
cje. Można było wygrać m.in biżuterię, 
kartę podarunkową na siłownię, urzą-
dzenie dmuchane dla dzieci czy prze-
jazd wozem strażackim po całej gminie. 

– Tegoroczny finał WOŚP w naszej 
gminie zakończył się wielkim sukce-
sem integracyjnym. Dzięki otwartości 
wspaniałych ludzi ze sztabu w Rokiet-
nicy udało się stworzyć wspólny zespół, 
a  tę świetną współpracę było widać 
w relacjach na żywo – mówi Anna An-
kiewicz, przewodnicząca Rady Gminy 

Suchy Las. – Wydarzeniem o najwięk-
szej mocy integracyjnej miał być prze-
jazd wozów strażackich wszystkich 
jednostek OSP gminy Suchy Las.

– Tegoroczny finał WOŚP był nie-
zwykle oryginalny i  pomysłowy. OSP 
naprawdę stanęło na wysokości zada-
nia. To był prawdziwy i mobilny show 

- podkreśla radny Michał Przybylski. 
– Z  satysfakcją odnotowałem fakt, że 

w akcję zaangażowali się też inni radni 
i  szefowie jednostek pomocniczych. 
Jestem zbudowany postawą Złotkowa 
i Złotnik, pomimo chłodu i silnego wia-
tru, przybyła całkiem liczna gromadka.

– Każda jednostka OSP w  naszej 
gminie udostępniła auto strażackie na 
licytację. Z naszego OSP wylicytowano 
przejażdżkę samochodem strażackim 
po gminie na kwotę 220 złotych – mówi 
Marcin Kozłowski z OSP Zielątkowo. – 
Lubimy włączać się w tego typu akcje.

Lokalne firmy wsparły
Podczas finału w gminie Suchy Las 

nie zawiodły też lokalne firmy i stowa-
rzyszenia.

– Zorganizowaliśmy Turniej Pił-
karski dla dzieci w  hali GOS w  Su-
chym Lesie. Wzięło w  nim udział po-
nad 500 dzieci z całej Wielkopolski.

– Przekazaliśmy też na WOŚP 
koszulkę Lecha Poznań z  podpisami 
piłkarzy i piłkę z ich autografami – in-
formuje Maciej Jankowiak ze Stowa-
rzyszenia Kultury Fizycznej Redbox.

Podczas turnieju rozmawiamy 
z Malwiną i Marcelem.

– Kwestuję już piąty raz. Najwięcej 
udało mi się zebrać 2800 zł. Pomaga-
nie jest bardzo fajne – mówi Marcel, 
wolontariusz.

– A  ja kwestuję po raz pierwszy. 
Warto pomagać – dodaje Malwina, 
wolontariuszka.

– Od trzech lat współpracujemy 
z  WOŚP-em. Lubimy się dzielić. Czę-
stowaliśmy kwestujących wolontariu-
szy ciepłą zupą i  herbatą. Przekazali-
śmy też na licytację pudełko słodkości 
i 35 pizz. Można było też u nas wrzucać 
pieniądze do puszki, udało się zebrać 
na WOŚP około 2000 złotych – infor-
mują Konrad Lupa i Marcin Kantorski 
z Bistro Gajowej 12 w Suchym Lesie.

– Niepubliczny żłobek „Lechitki” 
mieszczący się przy ulicy Powstańców 
Wielkopolskich w Suchym Lesie prze-
kazał na licytację voucher na roczną 
opiekę nad dzieckiem do lat trzech. 
Po raz pierwszy włączamy się w  ak-
cję WOŚP, bardzo cieszymy się, że 
mogliśmy zaangażować się w tę akcję 
w  szczytnym celu – podkreśla Anna 
Świderska, dyrektor placówki.

W  akcję aktywnie zaangażowały 
się także sołectwa.

– Frekwencja w  Zielątkowie dopi-
sała, pomimo nieładnej pogody. Było 
super. My, gospodynie przygotowały-
śmy kawę, herbatę, ciasto i lokal z zupą. 
Skoro pani Anna Ankiewicz zorgani-
zowała WOŚP w Suchym Lesie, to i my 
postanowiłyśmy dołączyć – mówi Ewa 
Maciorowska, przewodnicząca Koła 
Gospodyń Wiejskich „Pieczona Pyra”. 

– Jubileuszowa edycja WOŚP za-
chęciła wielu działaczy społecznych 
do włączenia się w tę akcję. Zorganizo-
waliśmy mini-ognisko. Były kiełbaski 
i  coś gorącego do wypicia. Dla dzieci 
przygotowano zabawy na boisku. Naj-
młodsi mogli rywalizować kto więcej 
serduszek złapie. Wcześniej nagrali-
śmy też na WOŚP pokazy taneczno-

-ruchowe SALSATION. Udało nam 
się zebrać 1700 zł na WOŚP – infor-
muje Jarosław Dudkiewicz, przewod-
niczący Zarządu Osiedla Grzybowego. 

– W  gminie wszystko było dopra-
cowane na ostatni guzik, same pozy-
tywne emocje, było naprawdę super. 
W  Złotnikach mieliśmy w  planach im-
prezę nad wodą w Kiekrzu, ale pogoda 
nam pokrzyżowała plany. Wzięliśmy 
udział w  światełku do nieba – mówi 
Ewa Korek, szefowa klubu Morsy Złot-
niki. – Pojechaliśmy całą naszą grupą 
na światełko do nieba, zabraliśmy wy-
pieki i  częstowaliśmy nimi mieszkań-
ców – dodaje ze ślicznym uśmiechem.

– Koło Gospodyń Wiejskich z  Go-
lęczewa i  Zielątkowa zorganizowało 
marsz z  kijami. Ja go poprowadziłam. 
Pogoda nie dopisała, ale się udało – 
cieszy się Katarzyna Kachel, sołtys 
wsi Golęczewo. – Było bardzo miło, 
WOŚP w  naszej gminie pokazał, że 
ludzie lubią się integrować i pomagać. 

W  Poznaniu, do wspólnej zaba-
wy i  pomocy zachęcał mieszkańców 
WOŚP Ławica.

– Od 30 lat wspieram Wielką Orkie-
strę świątecznej Pomocy, a od pięciu lat 
współorganizuję wraz ze Sztabem Ławi-
ca Finał WOŚP w Poznaniu. Pandemia 
i ekstremalne warunki pogodowe nieco 
pokrzyżowały plany w  tym roku, ale 
finał udał się znakomicie i  poznaniacy 
jak zawsze nie zawiedli – podkreśla po-
słanka Joanna Jaśkowiak. – Przygotowa-
liśmy występy, koncerty i pokazy z myślą, 
by było różnorodnie. Naszą wisienką na 
torcie był występ Małgorzaty Ostrow-
skiej i  Piotra Banacha z  BaiKą, którzy 
w trakcie Światełka do nieba wykonali le-
gendarny utwór ,,Moja i twoja nadzieja”.

Wydarzenie zakończyło się trady-
cyjnie światełkiem do nieba. Tegorocz-
na akcja odbyła się pod hasłem Przej-
rzyj na oczy. Pieniądze zbierano na 
zapewnienie najwyższych standardów 
diagnostyki i leczenie wzroku u dzieci.
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Zbiórka w Gajowa 12

Dyr. Andrzej Ogórkiewicz (czwarty od lewej) w gmachu CKiBP

Morsy Złotniki wspierają WOŚP
Posłanka Joanna Jaśkowiak i prezydent 

Jacek Jaśkowiak też są razem z Orkiestrą

Klub Red Box zorganizował turniej piłkarski Przewodnicząca Rady Gminy Anna Ankiewicz (z puszką w dłoni)

Marcel kwestuje już po raz piąty. Jego życiowy rekord 
to 2800 zł. Pomaga mu Malwina i jej ojciec Dariusz. Przewodnicząca Sylwia Szenk 

z Zarządu Osiedla Suchy Las

Morsation,  
czyli morsy  

z ekipy Jarosława 
Dudkiewicza

Wolontariuszki z KGW ,,Pieczona Pyra” z Zielątkowa

Strażacy w Rokietnicy Stanisław Korek niesie słodkie

Jarosław Dudkiewicz z ekipą Strażak Marcin Kozłowski, radny Tomasz Sztolcman, red. Agnieszka Łęcka Światełko do Nieba 
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W  konferencji udział wzięli: Mar-
cin Bosacki, Adam Szejnfeld, Jadwiga 
Rotnicka, Ewa Matecka, Janusz Pę-
cherz i Paweł Arndt. 

Ceny gazu
Senator Adam Szejnfeld zaprezen-

tował poprawki, które przygotował 
w  imieniu Koalicji Obywatelskiej 
do tzw. ustawy gazowej, które miały 
obniżyć ceny gazu wszystkim obywa-
telom, w  tym mikroprzedsiębiorcom, 
mieszkańcom spółdzielni i  wspólnot 
mieszkaniowych, klubom sportowym, 
niepełnosprawnym, czy organizacjom 
działającym na rzecz przyrody, schro-
niskom dla zwierząt, albo działkowi-
czom, a  także samorządom, w  tym 
zakładom transportu miejskiego, czy 
strażom miejskim.

– Wszystkie te poprawki zostały 
przez PiS odrzucone w Sejmie – poin-
formował senator Adam Szejnfeld. 

Senator Paweł Arndt omówił 
z  kolei ustawę budżetową ocenia-
jąc, iż budżet na 2022 rok w  chwili 
jego uchwalenia już jest nierealny do 
wykonania. I  w  tym przypadku PiS 
w  Sejmie odrzucił wszystkie senackie 

wielkopolskich senatorów poprawki 
mające na celu jego poprawę, m.in. 
poprzez zwiększenie dotacji dla NFZ 
o  20 mld zł, przeznaczenie dodatko-
wych 10 mld zł na transformację ener-
getyczną, czy 6,5 mld zł na podwyżki 
dla nauczycieli.

Mówiły o tym także panie senator 
Jadwiga Rotnicka i  Ewa Matecka, wy-
mieniając również przykłady popra-
wek lokalnych i  regionalnych, w  tym 

na przykład poprawki na rzecz budo-
wy trasy S11, rewaloryzacji brzegów 
Warty w  Poznaniu czy finansowania 
ścieżek rowerowych. Poprawkę doty-
czącą ścieżek rowerowych w  Wielko-
polsce składał senator Adam Szejnfeld. 

Wolna Ukraina
Senator Janusz Pęcherz omówił 

natomiast ustawę zwaną „Lex Czar-
nek” i  zapowiedział, iż Koalicja Oby-
watelska będzie optowała za jej całko-
witym odrzuceniem, a senator Marcin 
Bosacki, podsumowując konferencję, 
przedstawił stan prac w  Komisji Nad-
zwyczajnej ds. wyjaśnienia przypad-
ków inwigilacji przy użyciu systemu 
Pegasus, której jest przewodniczącym, 
przedstawiając jednocześnie plany ko-
misji na najbliższe posiedzenia. 

W  pytaniach dziennikarzy pojawił 
się jeszcze jeden temat, mianowicie 

rola Polski w  zażeganiu potencjalne-
go zbrojnego ataku Rosji na Ukrainę. 
Uczestnicy konferencji skrytykowali 
postawę rządu PiS, szczególnie udział 
premiera Mateusza Morawieckiego 
w tzw. spotkaniu madryckim, oceniając 
je jako antyunijne, antynatowskie, an-
tyukraińskie, a konsekwencji tego i jako 
antypolskie, bowiem wolność Ukrainy 
oraz silny udział Polski w  struktu-
rach NATO i  Unii Europejskiej, to 

– jak określili senatorowie M. Bosacki  
i A. Szejnfeld – polska racja stanu. 

Biuro Senatorskie Adama Szejnfel-
da w  Pile, Wiceprzewodniczącego 
Senackiej Komisji Gospodarki Na-
rodowej i Innowacyjności

64-920 Piła, ul. Grunwaldzka 2/10.
e-mail: szejnfeld.biuro@gmail.com
tel. +48 602 738 542

SKŁAD OPAŁU
WARGOWO II 81 
ANDRZEJ LIPKA

Tel. 530-130-159  

- węgiel najwyższej jakości  
   z Polskich Kopalni 
   (dowóz GRATIS powyżej 1 tony do 25 km)

- drewno kominkowe,
- transport drogowy do 25 t,
- usługi rolnicze

www.lipka-wegiel-wargowo.pl

UCZCIWY SPRZEDAWCA  
TO ZAWSZE  

ZADOWOLONY KLIENT

Oferujemy

Nowa flota pogotowia 
ratunkowego
Nie codziennie zdarza się w naszym kraju przekazanie tak 
dużej liczby sprzętu dla zespołów ratowniczych – pod-
kreślił marszałek Marek Woźniak podczas przekazania 20 
nowych ambulansów medycznych dla Wojewódzkiej Stacji 
Pogotowia Ratunkowego w Poznaniu. Uroczystość odby-
ła się 10 lutego br. w Golęczewie, w siedzibie dostawcy 
pojazdów.

Tym samym jednorazowo flota 
pogotowia wymieniona została w  80 
proc. Proporcje te zmienią się jeszcze 
w  najbliższym czasie, gdy pogotowie 
otrzyma kolejne nowe pojazdy. Nowo-
ścią w  skali kraju jest także włączenie 
do floty specjalistycznego samochodu 
serwisowego dla karetek pogotowia.

Świadomy wysiłek
– Dzisiejsze spotkanie jest elemen-

tem pokazania ogromnego potencjału 

i  ogromnego wysiłku finansowego, 
który podjęliśmy jako samorząd woje-
wództwa wielkopolskiego. Podjęliśmy 
go świadomie, nie tylko dlatego, by roz-
wiązywać problemy bezpieczeństwa 
zdrowotnego naszych mieszkańców, 
w  tym wypadku przede wszystkim me-
tropolii poznańskiej, ale też dlatego, żeby 
wyrazić hołd i  uznanie dla codziennej 
pracy zespołów ratowniczych, zwłaszcza 
w  czasie pandemii – zaznaczył marsza-
łek Marek Woźniak. – To wiele trud-
nych sytuacji, wymagających odwagi 
i  poświęcenia, czasami przekraczające-
go zwykłe normy wytrzymałości ludz-
kiej. Karetki są niezbędnym narzędziem 
ich codziennej pracy. Zdawaliśmy sobie 
sprawę, że ten sprzęt jest także formą po-
dziękowania za ten czas, który zespoły ra-
townicze poświęcały i poświęcają nadal. 
Myślę, że zasiadanie w  takim nowocze-

snym, bezpiecznym, wyposażonym do-
brze pojeździe, zdecydowanie poprawi 
komfort pracy i da satysfakcję z tego, że 
pełni się tę trudną pracę.

Zakupionych zostało 20 ambulan-
sów, w  pełni wyposażonych w  sprzęt 
medyczny, jak materace próżniowe, 
kapnografy, deski ortopedyczne, no-
sze podbierakowe, kamizelki orto-
pedyczne, respiratory transportowe, 
ssaki manualne, ssaki elektryczne, 
plecaki medyczne, nosze, defibrylato-
ry, krzesła kardiologiczne, termometry 
przenośne i pompy strzykawkowe.

Wielkie liczby
Łączna wartość zakupu wyniosła 12 

150 686,98 zł, z czego wsparcie z budżetu 
województwa wielkopolskiego to 9 720 
016 zł. Środki własne Stacji Pogotowia 
stanowiły kwotę 2 430 670,98 zł. Nowe 
ambulanse to Mercedes-Benz Sprinter 
o pojemności silnika 2987 cm3, wypro-
dukowane w 2021 r., w kolorze żółtym.

– Wojewódzka Stacja Pogotowia Ra-
tunkowego stała się najnowocześniej-
szym pogotowiem” – podsumowała 
Paulina Stochniałek, członkini Zarzą-
du Województwa Wielkopolskiego, 
zapowiadając dalsze inwestycje służące 
rozwojowi infrastruktury pogotowia 
w  regionie, m.in. w  Wielkopolskim 
Centrum Ratownictwa Medycznego 
w  Koninie, siedzibie WSPR oraz tego 
typu jednostkach funkcjonujących 
przy szpitalach wojewódzkich.

– W  okresie pandemii koronawi-
rusa nasze karetki przejechały prawie 
3,5 mln kilometrów” – poinformował 
Marcin Zieliński, dyrektor WSPR, do-
dając, że na zużycie dotychczasowych 
ambulansów duży wpływ miała także 
intensywność stosowania środków od-
każania oraz procesy dekontaminacji.

Innowacją w skali kraju jest wprowa-
dzenie mobilnego serwisu technicznego, 
który będzie służył zespołom ratownic-
twa medycznego w terenie w przypadku 
awarii czy kolizji oraz podczas zdarzeń 
masowych. Pojazd jest wysoko specjali-

stycznie wyposażony w  elementy spro-
wadzane z wielu krajów, m.in. z USA.

Trochę historii
Pogotowie ratunkowe w  stolicy 

Wielkopolski funkcjonuje od lat dwu-
dziestych XX wieku. Obecna WSPR 
to marszałkowska jednostka ochrony 
zdrowia, z 26 zespołami ratunkowymi. 
Pogotowie udziela świadczeń medycz-
nych na terenie Poznania i  powiatu 
poznańskiego, z  20 miejscami stacjo-
nowania ambulansów. To największy 
dysponent zespołów ratownictwa me-
dycznego w Wielkopolsce i jedna z naj-
większych tego typu instytucji w Polsce.

Dodajmy, że z  budżetu wojewódz-
twa wielkopolskiego w  2021 r. w  za-
kresie zakupu ambulansów wsparcie 
trafiło również do Wojewódzkiego 
Szpitala Zespolonego w  Lesznie – na 
zakup dwóch karetek wraz z  wyposa-
żeniem – wartość zakupu: 1 066 060 zł, 
w tym dotacja z budżetu województwa 
wielkopolskiego: 1 053 000 zł.

Wojewódzki Szpital Zespolony im. 
Ludwika Perzyny w  Kaliszu na zakup 
trzech ambulansów typu C o  wartości 
zakupu: 1 800 000 zł, ze środków mar-
szałkowskich otrzymał 1 787 320 zł.

Natomiast w  2022 r. wsparcie z  bu-
dżetu województwa wielkopolskiego 
otrzyma Wielkopolskie Centrum Ra-
townictwa Medycznego w  Koninie sp. 
z  o. o. na zakup dwóch ambulansów 
z  częściowym wyposażeniem medycz-
nym w wysokości 999 624 zł (planowa-
na wartość zakupu 1 000 000 zł).

Ze środków unijnych w  ramach 
Wielkopolskiego Regionalnego Progra-
mu Operacyjnego 2014+ poznańskie 
pogotowie zasili wkrótce dziewięć kare-
tek i sześć pojazdów transportowych.

W  ramach walki z  COVID-19 
nowe karetki przeznaczone zostały 
także jako wzmocnienie pracy Woje-
wódzkich Szpitali Zespolonych w  Ka-
liszu i  Lesznie oraz Szpitala Pomnika 
Chrztu Polski w Gnieźnie.

UMWW

Paulina Stochniałek z Zarządu 
Województwa gra dla Orkiestry
Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy zagrała w naszym 
regionie kolejny raz. Znów donośnie i pozytywnie, niosąc 
ważne przesłanie, by wspólnie pomagać.

Angażują się dzieci i  młodzież, do-
rośli i  starsi. Nikną podziały, wszyscy 
liczymy kolejne złotówki, by ponow-
nie ustanowić nowy rekord zbiórki. 

Edukacja obywatelska
Do grona aktywnych włączyła się 

kolejny już raz Paulina Stochniałek, 
członkini Zarządu Województwa 
Wielkopolskiego. Jak co roku wspiera 
Orkiestrę, teraz jednak postanowi-
ła, by wylicytować spotkanie z  nią 
w Urzędzie Marszałkowskim:

– To dla mnie wyjątkowe, że 
mieszkańcy Wielkopolski chcą w tak 
szczytnym celu spotkać się ze mną 
i  dodatkowo wpłacić na konto Fun-
dacji. Bardzo dziękuję każdemu, kto 

wziął udział w aukcji.
Spotkanie ze zwycięzcą ma być 

nie tylko miłym wspólnym czasem 
z  obiadem i  kawą, ale podkreśleniem 
roli, jaką pełni wielkopolski samorząd 
dla mieszkańców. 

To kontynuacja idei, którą Paulina 
Stochniałek promuje w  swych działa-
niach – edukacji obywatelskiej. W tre-
ści aukcji pani marszałek m.in. pisze:

„W  swobodnej atmosferze po-
każę, jak działa Urząd i  co robi dla 
mieszkańców.  (...) Porozmawiamy 
o  Wielkopolsce, edukacji oby watel-
skiej, ale nie tylko. Także o rzeczach, 
które dzisiaj trapią społeczeństwo 
lub o  tym, co w y wołuje uśmiech, 
również pry watnie.”

Wrażliwość na drugiego
Poza licytacją spotkania, Paulina 

Stochniałek uczestniczyła również 
w  innych wydarzeniach na rzecz 
WOŚP: dała sygnał do startu biega-
czom w Gnieźnie w „Biegu z pierwszej 
stolicy do stolicy” oraz wspierała swoją 
obecnością sztab przy Politechnice 
Poznańskiej, przekazując m.in. upo-
minki w postaci Klunkrów Wielkopol-
skich – produktów tworzonych z misją 
wspierania osób w potrzebie. 

Licytowało aż 18 osób, a  kwota 
wylicytowana to aż 900 zł. W  mo-
mencie zamykania tego numeru 

„Sucholeskiego Magazynu Mieszkań-
ców Gminy” mamy informację, iż 
zwycięzca licytacji już dokonał wpła-
ty. Jeżeli tylko będzie możliwość, za-
mieścimy relację. Otwartość na kon-
takt z  mieszkańcami, świadomość 
roli samorządowca, promowanie 
pomocy innym i  wrażliwość na dru-
giego człowieka – warto promować 
takie postawy.

Red.

Konferencja senatorów Koalicji 
Obywatelskiej w Poznaniu
Obniżenie cen gazu, zmniejszenie cen energii, paliw oraz 
innych towarów i usług, ocena i wielkopolskie poprawki do 
budżetu na 2022 rok, przebieg prac Komisji Nadzwyczajnej 
ds. Pegasusa oraz zapowiedź stanowiska opozycji wobec 
„Lex Czarnek” – to tematy konferencji prasowej wielkopol-
skich senatorów Koalicji Obywatelskiej.
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JÓŹWIAK S.C.
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tel. 61 811 65 57
www.zkp.com.pl

Gajowa 12 Bistro&Cafe
Ul. Szkolna 16, 62-002 Suchy Las

Telefon 533 327 347

www.mojaStomatologia.pl/poznan

tel. +48 61 881 93 42 
+48 571 345 323 
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SPECJALISTYCZNY 
GABINET STOMATOLOGICZNY

lek. stom.  
Magdalena Osypiuk

Os. Poziomkowe 10a / 1b
tel. 61 652 16 60, 609 450 410

MEDYCYNA ESTETYCZNA
lek. stom.  

Magdalena Osypiuk
Os. Poziomkowe 10a / 1b

tel. 61 652 16 60, 609 450 410

28 29 30Modelowanie sylwetki  / Dietetyk
www.healthestethics.pl

tel. 887 400 637

Złotniki, ul. Krzemowa 1 
Nickel Technology Park

GRAFIKA I IDENTYFIKACJA
DIGITAL / DEVELOPMENT
STRONY INTERNETOWE
KAMPANIE REKLAMOWE
REKLAMA BTL
PERFORMANCE MARKETING

kontakt@cherryads.pl
tel. 518 619 690
www.cherryads.pl

SOCZYSTE POMYSŁY,
OWOCNE REALIZACJE

tel. 693 749 333 

Wojciechowskiego 7/17  
60-685 Poznań 

tel. 502 688 343, 61 821 21 21

tel. 508 095 176

www.jemynietyjemy.pl
tel. 790 400 637



URODA

SPECJALISTYCZNY 
GABINET 
ORTOPEDYCZNY
LEK. MICHAŁ SKOCZEK 

SPECJALISTA 
ORTOPEDA  
I TRAUMATOLOG

	z USG narządu ruchu
	z diagnostyka i leczenie schorzeń 

oraz urazów narządu ruchu
	z iniekcje dostawowe, komórki macierzyste 

Przychodnia Lekarska i Specjalistyczna  
„Eumedica”

ul. Obornicka 126, 62-002 Suchy Las
tel. 731 332 443

www.ortopeda-skoczek.pl

Przychodnia Lekarska i Specjalistyczna 
„Eumedica” 

ul. Obornicka 126, 62-002 Suchy Las
tel: 791 889 916, www.przychodniaeumedica.pl 

@: recepcja@przychodniaeumedica.pl

SPECJALIŚCI PRZYCHODNI SPECJALISTYCZNEJ „EUMEDICA”

	z ORTOPEDA
	z FIZJOTERAPEUTA 
	z KARDIOLOG
	z RADIOLOG
	z LARYNGOLOG
	z PSYCHIATRA
	z PSYCHOLOG  

DLA DZIECI 
	z ONKOLOG

	z INTERNISTA
	z CHIRURG
	z NEUROLOG
	z MEDYCYNA  

SPORTOWA
	z MEDYCYNA  

PRACY
	z PSYCHOTESTY 
	z DIETETYK

PUNKT POBRAŃ KRWI CZYNNY od PON-CZW od 8-11
Pielęgniarka pediatryczna pon-śr 

ZAPISY

Włosy będą wyglądać 
zdrowo i pięknie
Niskie temperatury powietrza, noszenie czapek czy prze-
bywanie w suchych pomieszczeniach – wszystko to ma zły 
wpływ na włosy. Zaczynają się łamać, wypadać i przestają 
emanować blaskiem. Ich kondycję może poprawić botoks 
na włosy. Ten zabieg można wykonać w Studio Urody 
,,Natalia” przy ulicy Obornickiej w Chludowie.

Natalia Nowak-Sobczak prowadzi 
salon fryzjersko-kosmetyczny w Chlu-
dowie od kilku lat.

– Oferujemy wiele zabiegów pielę-
gnacyjnych na włosy. Jednym z  nich 
jest właśnie botoks. Dzięki temu za-
biegowi włosy będą wyglądać bardziej 
zdrowo i piękniej. Używamy wysokiej 
jakości produkty z Brazylii i Hiszpanii 

– zachwala pani Natalia.

Innowacyjny i pielęgnacyjny
– Botoks na włosy opiera się na 

działaniu amazońskich orzeszków. 
Zawiera kwasy omega-3 l, kwasy 
tłuszczowe – wyjaśnia Olga Dolska, 
fryzjerka. – Włosy stają się po tym 
zabiegu mocniejsze, gładsze i  lepiej 
się rozczesują.

Zabieg polega na dokładnym 
oczyszczeniu włosów i  otwarciu ich 
łuski za pomocą specjalnego szampo-
nu. Następnie fryzjer aplikuje botoks.

– W wykorzystywanych do zabiegu 
ampułkach znajduje się kolagen, który 
wzmacnia i  odżywia włosy. Jest tam 
też kwas hialuronowy odbudowujący 
uszkodzoną strukturę włosa. Kolejny 
składnik to keratyna, która wygładza 
kosmyki. Wreszcie ceramidy pielę-
gnują, odżywiają i chronią włosy przed 
niekorzystnymi warunkami pogody – 
mówi Olga Dolska.

Kolejnym etapem zabiegu jest 
poddanie włosów działaniu ciepłe-
go powietrza, a  następnie domknię-
cie łuski włosa poprzez prostowanie 
prostownicą. Zabieg trwa około 
godziny. Można go w ykonać o  każ-
dej porze roku. Kosztuje około 150 
złotych.

Zabieg bezinwazyjny
– Zabieg jest bezinwazyjny dla wło-

sa, bo nie używamy produktów, które 
mogłyby go niszczyć, tylko właśnie 
olejki, ceramidy itd... Nie ma więc 
żadnych przeciwwskazań do jego sto-
sowania – zapewnia O. Dolska. – Za-
bieg zalecany jest osobom, które mają 
osłabione, zniszczone i  cienkie włosy. 
Botoks poprawi też kondycję kosmy-
ków przesuszonych oraz zniszczonych 
przez chlorowaną wodę.

Botoks utrzymuje się na włosach 
nawet przez dwa miesiące. Efekt jest 
widoczny już po pierwszym zabiegu. 
Włosy stają się o  wiele grubsze, prze-
stają się puszyć, są nawilżone.

Po zabiegu włosy należy myć co 
2-3 dni, nie częściej. Warto nakładać 
kosmetyki odżywcze bez alkoholu, 
soli, SLS itp. Fryzjer zaleca także sto-
sowanie maski z  dodatkiem keratyny 
lub kwasu hialuronowego.

AGACZYK

Studio Urody Natalia  
Chludowo  
ul. Obornicka 4, 
tel. 888 405 885

/ StudioFryzurChludowo

 REKLAMA Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu

18 Sucholeski.EU       luty 2022      nr 2 (121)  nr 2 (121)       luty 2022      Sucholeski Magazyn Mieszkańców Gminy 19



WYDARZENIA / REKLAMAWYDARZENIA

Kwiaty we włosach 
potargał morski wiatr
Międzynarodowy Zlot Morsów w Mielnie to jak zimowa 
kąpiel w Przesiece – dla ekipy ze Złotnik nie tylko tradycja, 
ale i niemal rzecz święta. Nic dziwnego więc, że nad Bałtyk 
z gminy Suchy Las wyruszył w środku lutego bus oraz kilka 
samochodów osobowych.

W  sumie nad morzem stawiło się 
około pół setki złotnickich morsów 
plus przyjaciele i  rodzina. Jednak ta 
niemała przecież grupa i tak by się na 
mieleńskiej plaży roztopiła w  tłumie 
8,5 tys. twardzieli z  całej Polski i  in-
nych krajów europejskich. 

Hippisi na wąskiej plaży
Roztopiłaby się, gdyby nie to, że 

złotniccy amatorzy zimnej kąpieli są 
mocno rozpoznawalni.

– Taki tłum na plaży to było coś 
niesamowitego – podkreśla podeks-
cytowana Ewa Korek, szefowa klubu 

Morsy Złotniki. – Absolutny rekord 
w historii zlotu, tym bardziej bijący po 
oczach, że po zimowych sztormach 
plaża skurczyła się gdzieś o połowę.

Te sztormy troszkę zresztą spędza-
ły naszym bohaterom sen z  powiek. 
No bo gdzie tu się pomieścić, skoro 
wiadomo było, że będzie tłok. Na 
szczęście ekipie Ewy, jak zawsze, sprzy-
jało szczęście. Znalazło się miejsce na 
rozłożenie mat, gdzie można się było 
w  niemal komfortowych warunkach 
rozebrać do strojów kąpielowych, a po 
wyjściu z wody wytrzeć i przebrać.

– Gdzieś jedna trzecia naszej grupy 
wykąpała się już w sobotę, 12 lutego – 
informuje pani Ewa. – A prawie wszy-
scy kolejnego dnia, czyli w niedzielę.

Sztormy to nie był jedyny problem 
naszych bohaterów. Zarezerwowany 
uprzednio nocleg w  Mielenku został 
z  jakiegoś powodu odwołany. Trzeba 
było na szybko szukać innego.

– I  znaleźliśmy! – podkreśla szefo-
wa klubu. – Pałacyk przy ulicy Piłsud-
skiego w  Koszalinie, luksusowy, ale 
w  stosunkowo przystępnej cenie. No 
i urokliwie położony, bo Piłsudskiego 
to willowa ulica, obsadzona pięknymi, 
starymi drzewami.

Dzwony i lennonki
Zlot wyglądał niezwykle barwnie, 

jako że organizatorzy zaproponowali, 
żeby uczestnicy przebrali się za dzie-
ci-kwiaty, co też większość morsów 
uczyniła. Nasi krajanie bynajmniej nie 

byli wyjątkiem. Prawie wszyscy więc 
założyli peruki, które imitowały hip-
pisowskie fryzury. Nie zabrakło okula-
rów typu lennonki, spodni-dzwonów, 
kwietnych wieńców na szyjach, a  tak-
że – żeby dopełnić całości – skrętów. 
Te ostatnie rzecz jasna tylko do foto-
grafii, no i puste w środku, bez zakaza-
nej zawartości.

– Zrobiliśmy je po prostu z... papie-
ru toaletowego – śmieje się nasza roz-
mówczyni.

Jedyne, czego być może zabrakło, 
to rozbrzmiewającej na plaży pieśni 

„Aquarius” z  musicalu „Hair”. Wpaso-
wałaby się w nastrój.

Tym bardziej, że inne ekipy poubie-
rały się dość podobnie. A jednak grupa 
z naszej gminy wyraźnie się wyróżniała.

A  to dzięki identycznym banda-
nom, na które Ewa Korek pracowicie 
wprasowała logo Morsów Złotniki. 
To jeszcze nie wszystko, bo były też 
naklejki na samochodach i  duży, bo 
aż czterometrowy winder z  logo klu-
bu. Był to prezent dla klubowiczów od 
szefowej, z okazji pięciolecia, o którym 
ostatnio obszernie pisaliśmy.

Sława naszym!
Ten wielki winder niósł dumnie 

Tomasz Maszek, zwany klubowym 
Posejdonem.

– No i cóż się dziwić, że nas rozpo-
znawano – uśmiecha się pani Ewa. – 
Na plaży przywitała się z  nami ekipa 
z  Wronek i  pewna pani, którą znam 

wyłącznie z  facebookowej grupy... 
miłośników cocker spanieli. Tak się 
bowiem składa, że łączy nas nie tylko 
miłość do psów tej rasy, ale także mi-
łość do zimnej kąpieli – puszcza oko.

Trudno też było wesołej ekipy nie 
rozpoznać w  morskich odmętach. Je-
żeli pół setki gardeł najpierw wydziera 
się: „Tak się bawią Złotniki!”, a potem 

„Szefowa! Szefowa!” i  „Dziękujemy!”, 
to wiedz, że coś się dzieje.

– Kiedy usłyszałam te okrzyki, 
normalnie mnie zatkało, a  w  moich 
oczach pojawiły się łzy – wyznaje Ewa 
Korek. – Wzruszyłam się, tak zwyczaj-
nie i po prostu – nie tai.

Kolejna niespodzianka czekała na na-
szych bohaterów już w drodze powrotnej, 
kiedy zrównał się z nimi inny bus. 

Przez uchyloną szybkę usłyszeliśmy 
pytanie, czy wracamy z Mielna, bo oni 
też – relacjonuje nasza rozmówczyni. – 
A zaraz potem kolejne pytanie, czy my 
przypadkiem nie jesteśmy tą słynną 
ekipą ze Złotnik pod Poznaniem – 
śmieje się. – Oni byli z okolic Wrześni.

Czy za rok wesoła ekipa znów zawi-
ta nad Bałtyk?

– Oczywiście! – nie ma wątpliwości 
pani Ewa. – Termin dwudziestego, ju-
bileuszowego zlotu już jest znany, a my 
na pewno się stawimy. Już po raz szósty!

Krzysztof Ulanowski

Galeria Sucholeska
Suchy Las, ul. Obornicka 85

pon. - sob: 10.00-19.30
niedz. handlowa: 10.00-17.00

tel. 509 473 120

Oferujemy pełen  
zakres usług  

f lorystycznych.
Serdecznie  
zapraszamy
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JAPANESE GARDEN

Rozpieść zmysły w czarującym, kwiatowym sanktuarium. Doskonały bukiet kwitnącej frezji, jaśminu, 
białego bzu i konwalii, owinięty w nuty drzewa sandałowego, paczuli, ambry i wanilii.

ŚWIECA DUŻA
wysokość: 16 cm
szerokość: 11 cm
waga wosku: 515 g
cena detaliczna: 149,00 zł

ŚWIECA ŚREDNIA
wysokość: 11,5 cm
szerokość: 9 cm
waga wosku: 225 g
cena detaliczna: 99,00 zł

ŚWIECA MAŁA
wysokość: 9 cm
szerokość: 7 cm 
waga wosku: 90 g
cena detaliczna: 65,00 zł

WOSK ZAPACHOWY
wysokość: 3 cm
szerokość: 10 x 7 cm
waga wosku: 50 g
cena detaliczna: 29,90 zł
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Rezydencja nad jeziorem  
Pestkownica w  Puszczy Drawskiej

- tylko 100 km od Poznania -

Zapraszamy wszystkich zmęczonych siedzeniem  
w domu i oglądaniem przyrody tylko na zdjęciach  

do indywidualnej rekreacji w lesie - WIOSNA CZEKA! 

www.pestkownica.com.pl   info@pestkownica.com.pl
tel. 502 606 847 Facebook/Pestkownica

 Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu  KONDOLENCJE / REKLAMA 

  Korekta lakieru 
  Powłoki ochronne
  Folie ochronne 
  Czyszczenie, pranie tapicerki, skór,  
zabezpieczenie permanentne 

  Odgrzybianie wnętrz i klimatyzacji
  Wymiana, naprawa tapicerki oraz skór 
  Wymiana, naprawa szyb samochodowych 
  Montaż, demontaż folii reklamowych 
  Kompleksowe przygotowanie aut do sprzedaży,  
aplikacja powłok ochronnych na auta nowe

Ul. Obornicka 327/1e, 60-650 Poznań 
(po lewej stronie stacji Shell)

PrzemoAuto@vp.pl   www.przemoauto.pl

tel. 508 402 609

PROFESJONALNY AUTO DETAILING

Łącząc się w bólu
z powodu śmierci 

SYNA 
składamy wyrazy  

głębokiego współczucia

Pani Danieli Ranaszek  
i Bliskim.

Renata Karolczyk z Rodziną 
i Pracownikami  

Smacznego Zakątka.

„Śpieszmy się kochać ludzi  
tak szybko odchodzą”

ks. Jan Twardowski

Dodatek osłonowy  
– ruszył II termin  

składania wniosków
Od 1 lutego do 31 października można składać wnioski 
o przyznanie dodatku osłonowego w ramach drugiego 
terminu naboru. W gminie Suchy Las zadanie to realizowa-
ne jest poprzez Ośrodek Pomocy Społecznej.

Dodatek osłonow y jest ustawo-
wą formą wsparcia finansowego 
dla gospodarstw domow ych  o  ni-
skich dochodach w  związku ze 
wzrostem cen energii w kraju, a co 
za tym idzie towarów i usług. 

W  pierwszym terminie wnioski 
można było składać do 31 stycznia 
br. W tym przypadku wnioskodaw-
cy spełniający ustawowe kryteria 
dodatek otrzymają w  dwóch rów-
nych ratach: pierwsza rata dodatku 
w ypłacona zostanie do 31 marca, 
a druga  do 2 grudnia 2022 r.

Natomiast, jeśli wniosek został 
złożony po 31 stycznia tego roku, 
dodatek w ypłacony będzie jedno-
razowo w  możliwie najkrótszym 
terminie. Terminem końcow ym 
w ypłaty dodatku osłonowego jest 
2 grudnia 2022 r.

Żeby otrzymać dodatek osłono-
wy trzeba spełnić kryteria finansowe. 
Przysługuje on gospodarstwu domo-
wemu, którego przeciętne miesięczne 
dochody netto nie przekraczają  2100 
zł w gospodarstwie jednoosobowym 
albo 1500 zł na osobę w  gospodar-
stwie wieloosobowym.

Wysokość przeciętnego mie-
sięcznego dochodu członków go-
spodarstwa domowego wskazanych 
we wniosku, ustalana jest przez 
pracowników OPS na podstawie 
danych z ZUS i Urzędu Skarbowego. 
W  przypadku wniosków złożonych 
do 31 lipca 2022 r. na podstawie 
dochodów osiągniętych w  2020 r. 
Jeżeli wniosek zostanie złożony po-
między 1 sierpnia a  31 październi-
ka 2022 r. na podstawie dochodów 
osiągniętych w 2021 r.

Natomiast jeżeli któryś z  człon-

ków gospodarstwa domowego 
osiągnął dochody niepodlegające 
opodatkowaniu podatkiem docho-
dow ym od osób fizycznych, wnio-
skodawca musi w ypełnić dodatko-
we oświadczenie w  III, IV części 
wniosku. Do dochodów niepodle-
gających opodatkowaniu zalicza się 
np. świadczenie rodzicielskie, ali-
menty uzyskiwane na rzecz dzieci. 
Szczegółowa lista została wskazana 
we wniosku.

Dodatek osłonow y można 
uzyskać w  podw yższonej o  25% 
w ysokości w  przypadku spełnie-
nia dwóch kryteriów: głównym 
źródłem ogrzewania gospodarstwa 
domowego jest jedno z  w ymienio-
nych we wniosku i źródło to zostało 
wpisane do Centralnej Ewidencji 
Emisyjności Budynków (CEEB). 
Wówczas wnioskodawca do wnio-
sku musi załączyć potwierdzenie 
zgłoszenia źródła do CEEB.

Wniosek o  przyznanie dodatku 
osłonowego można pobrać ze stro-
ny internetowej Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Suchym Lesie – w w w.
ops.suchylas.pl lub w  wersji papie-
rowej w  Ośrodku – Suchy Las, ul. 
W. Bogusławskiego 17, gdzie należy 
go również złożyć.

Wysokości dopłat w ramach do-
datku osłonowego:

  jednoosobowe gospodarstwo 
domowe otrzyma 400/500 zł* 
przy założeniu, że dochód net-
to nie przekroczy 2100 złotych 
miesięcznie,

  gospodarstwo 2-3 osobowe 
otrzyma 600/750 zł* przy zało-
żeniu, że dochód netto nie prze-
kroczy 1500 złotych miesięcz-
nie na osobę,

  gospodarstwo 4-5 osobowe 
otrzyma 850 zł/1062,50 zł* przy 
założeniu, że dochód netto nie 
przekroczy 1500 złotych mie-
sięcznie na osobę,

  gospodarstwo 6 i  więcej osobo-
we otrzyma 1150 zł/1437,50 zł* 
przy założeniu, że dochód net-
to nie przekroczy 1500 złotych 
miesięcznie na osobę.
* Kwota dofinansowania uzależ-

niona od źródła ogrzewania.

Zarząd Osiedla Suchy Las zaprasza na

ZEBRANIE MIESZKAŃCÓW
3 marca 2022 r., godzina 18:00

sala widowiskowa
Centrum Kultury i Biblioteka Publiczna

ul. Szkolna 16, Suchy Las.
W planie m.in.: sprawozdanie z działań Zarządu 

i wykonania budżetu z 2021 r., głosowanie o przeznaczeniu 
pozostałych z 2021 r. środków finansowych,

zadania lokalne na 2022 r.
Liczymy na Państwa obecność!

Zebranie odbędzie się w obowiązującym reżimie sanitarnym 
i w zgodzie z aktualnymi na dzień wydarzenia wytycznymi GIS.

Urząd Gminy Suchy Las zaprasza właścicieli 
nieruchomości w tych miejscowościach

do punktów konsultacyjnych programu „Czyste Powietrze”  
oraz Centralnej Ewidencji Emisyjności Budynków

Punkty konsultacyjne będą otwarte:
• w Golęczewie - 17 marca 2022 r., godz. 14-18 

w Świetlicy Wiejskiej (ul. Dworcowa 61A),
• w Chludowie - 14 kwietnia 2022 r., godz. 14-18  

w Świetlicy Wiejskiej (ul. Tysiąclecia 6).

W ramach punktu konsultacyjnego programu „Czyste Powie-
trze” zostaną przedstawione informacje o Programie osobom 
zainteresowanym złożeniem Wniosku o  dofinansowanie, 
w  tym między innymi o  wysokości możliwego dofinanso-
wania, pracach które podlegają dofinansowaniu oraz okre-
ślonych w  Programie dopuszczalnych warunkach łączenia 
dofinansowania przedsięwzięć z innymi programami finanso-
wanymi ze środków publicznych.

W ramach punktu konsultacyjnego Centralnej Ewidencji Emi-
syjności Budynków będzie można pobrać i złożyć deklarację 
dotyczącą źródeł ciepła i źródeł spalania paliw. W poprawnym 
wypełnieniu deklaracji pomoże obecny na miejscu konsul-
tant. Od 1 lipca 2021 r. każdy właściciel lub zarządca budynku 
zobowiązany jest złożyć deklarację o  sposobie jego ogrze-
wania do Centralnej Ewidencji Emisyjności Budynków (CEEB).  
Za brak złożenia deklaracji ustawodawca przewidział kary.

Uwaga! Dotyczy  
Golęczewa i Chludowa!

Hotel i restauracja  
wśród lasów, łąk i jezior czekają na Was!
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Toyota Hilux to jedna z legend Raj-
du Dakar i  zwycięzca tej najtrudniej-
szej imprezy motorsportowej świata. 
Sukcesy zespołu TOYOTA GAZOO 
Racing w ekstremalnej rywalizacji były 
inspiracją do stworzenia Hiluxa GR 
Sport – nowej, najwyższej wersji tego 
modelu.

Hilux GR Sport został zaprojek-
towany, by zwrócić uwagę klientów 
prowadzących aktywny tryb życia, 
oferując auto idealne na ich wyprawy 
czy sportowe wyzwania. Toyota zasto-
sowała w tej wersji specjalnie zaprojek-
towane elementy zawieszenia, które 
przyczyniają się do jeszcze lepszych 
wrażeń z  jazdy, poczucia większej kon-
troli, szybkości reakcji auta oraz lepsze-
go prowadzenia. Wyjątkowy charakter 
nadają Hiluxowi GR Sport elementy 
na zewnątrz i w kabinie.

GR Sport ma wszystkie najważ-
niejsze atuty nowego Hiluxa, które 
przyczyniają się do niepowtarzalnych 
wrażeń zza kierownicy. Jego znane na 
całym świecie zdolności terenowe, które 
pozwalają mu wjechać wszędzie, weszły 
na jeszcze wyższy poziom ze wsparciem 
aktywnego mechanizmu różnicowego 
o ograniczonym poślizgu oraz systemu 
aktywnej kontroli trakcji. Z drugiej stro-
ny, poprawa zawieszenia oraz redukcja 
drgań i hałasów przyczyniła się do wyż-
szego komfortu na drodze.

Przeprojektowane 
zawieszenie

Kluczową zmianą w  układzie za-
wieszenia jest wprowadzenie amor-
tyzatorów jednorurowych z  przodu 
i z tyłu oraz zmodyfikowanych sprężyn. 
Jednorurowa konstrukcja daje większą 
przestrzeń na tłok, co powoduje lepsze 
tłumienie, szybsze reakcje oraz lepsze 
odprowadzanie ciepła. Pozwala także 
na zachowanie optymalnych właści-
wości oleju w trakcie jazdy w trudnych 
warunkach.

Przednie sprężyny śrubowe zosta-
ły usztywnione oraz – wraz z nowymi 
amortyzatorami – pomalowane na 

czerwono, by zaznaczyć wyjątkowy 
charakter Hiluxa GR Sport. W  aucie 
zastosowano także poprawki znane 
z  nowego Hiluxa, w  tym przeprojek-
towane resory piórowe i  nowe tuleje. 
W  efekcie samochód daje poczucie 
niezawodności w  najbardziej wymaga-
jących sytuacjach.

Osiągi bez kompromisów
Wersję GR Sport napędza mocny, 

2,8-litrowy silnik Hiluxa, który jest 
w  ofercie od 2020 roku. Jednostka na-
pędowa ma moc 204 KM (150 kW) 
i  500 Nm maksymalnego momentu 
obrotowego. Silnik połączony jest 
z sześciobiegową skrzynią automatycz-
ną. Samochód występuje wyłącznie 
w  wersji z  podwójną kabiną. Wersja 
GR Sport zachowuje ponadprzeciętne 
zdolności przewozowe Hiluxa, które 
należą do najlepszych w  klasie. Hilux 
może pociągnąć przyczepę z  hamul-
cem o masie 3,5 tony, a jego ładowność 
wynosi tonę.

Stylistyka GR Sport
Czarny przedni grill ma wzór 

w  kształcie litery G na kratce oraz zy-
skał poprzeczkę z  napisem TOYOTA, 
który zastąpił emblemat marki. To 
nawiązanie do dziedzictwa tego mo-
delu i  klasycznych Hiluxów czwartej 
generacji z  początku lat 80. Mocna 
stylistyka przedniej części podkre-
ślona jest nowymi, powiększonymi 
obramowaniami świateł przeciwm-
gielnych. 17-calowe felgi aluminiowe 
mają kontrastowe czarne wykończenie 
i  są wyposażone w  opony terenowe. 
Czarny motyw jest obecny także na 
lusterkach, bocznych stopniach, błot-
nikach, nad przestrzenią ładunkową 
i  w  klamce tylnej klapy. Dzięki temu 
jaskrawoczerwone osłony, amortyza-
tory i  sprężyny są wyraźnie podkre-
ślone. Samochód ma też dyskretne 
oznaczenia symbolem GR.

W kabinie z przodu zamontowano 
nowe, sportowe fotele, które wykona-
no z czarnej skóry oraz syntetycznego 

zamszu, a  całość uzupełniają czerwo-
ne perforacje oraz obszycia. Logotypy 
GR Sport są umieszczone na fotelach, 
dywanikach, przycisku Start, a  także 
w  formie animacji graficznej na wy-
świetlaczu. Kierowca może korzystać 
z  łopatek do zmiany biegów, a  spor-
towe pedały wykonano z  aluminium. 
Wstawki nawiązujące do włókna wę-
glowego dodają rasowego charakteru, 
podobnie jak czerwona listwa deko-
racyjna poprowadzona w  poprzek 

kokpitu czy niebieskie podświetlenie 
panelu drzwi.

Wyposażenie bazuje na najwyż-
szych dotychczasowych specyfika-
cjach Hiluxa i  zawiera światła LED, 
bezkluczykowy dostęp, przycisk Start, 
dwustrefową klimatyzację, system 
wspomagający zjazd ze wzniesienia 
(DAC) oraz mechanizm różnicowy 
o ograniczonym poślizgu.

Nowy Hilux GR Sport trafi do eu-
ropejskich salonów latem 2022 roku.

MOTORYZACJA 

Toyota Ukleja zaprasza do salonów!
ul. Obornicka 132, 62-002 Suchy Las k/Poznania, tel. +48 61 811 75 70

ul. Pilska 45, 64-850 Ujście k/Piły, tel. +48 67 210 51 00
ul. Zawady 38, 61-002 Poznań, tel. +48 61 629 90 00

www.toyota-poznan.pl    www.toyota-ukleja.pl    www.uzywane-ukleja.pl

Toyota prezentuje 
nowego Hiluxa GR Sport 
inspirowanego rajdami
• GR SPORT będzie najwyższą wersją w gamie Toyoty Hilux
• Stworzony dla jeszcze lepszych osiągów, szybkości reakcji 

i kontroli ze specjalnie zaprojektowanymi elementami 
zawieszenia

• Mocny silnik o pojemności 2,8 litra ma 204 KM i 500 Nm
• Imponująca zdolność do ciągnięcia przyczepy o masie  

3,5 tony i aż tona ładowności
• Ekskluzywne elementy stylistyczne wewnątrz  

i na zewnątrz z motywem GR

UKŁADANIE, CYKLINOWANIE PODŁÓG  
I RENOWACJA SCHODÓW

TEL 501 063 672

/ MĄŻ NA TELEFON

Czy powinniśmy 
promować szczepienia?
W gminie Suchy Las można zaszczepić się przeciwko 
COVID-19 w kilku miejscach, jak np. w poradni na No-
wym Rynku, w aptece przy ulicy Bogusławskiego czy 
w Przychodni w Galerii Sucholeskiej. Zdecydowana 
większość mieszkańców naszej małej ojczyzny już z tej 
możliwości skorzystała.

Według statystyk ponad 70 proc. 
populacji gminy Suchy Las zaszczepi-
ło się przynajmniej jedną dawką, a po-
nad 60 proc. jest już w  pełni zaszcze-
pionych. Nie trzeba nawet sprawdzać 
statystyk ogólnopolskich, żeby wie-
dzieć, że jesteśmy w krajowej czołówce.

Zachodnioeuropejskie 
wyniki

No, ale jednak sprawdźmy. W  po-
łowie lutego co najmniej jedną dawką 
zaszczepiło się ponad 58 proc. Pola-
ków. W pełni zaszczepiona była nieco 
ponad połowa populacji kraju.

Mieszkańcy krajów Europy Za-
chodniej szczepią się chętniej. W  po-
łowie grudnia ubiegłego roku opubli-
kowano informację, zgodnie z  którą 
Polska znalazła się w  ogonie Unii Eu-
ropejskiej – jeżeli chodzi o  liczbę za-

szczepionych. Przodowały takie kraje, 
jak Dania, Portugalia, Malta, Irlandia, 
Belgia i Hiszpania.

Nam się udało zostawić w tyle czte-
ry inne kraje postkomunistyczne: Buł-
garię, Rumunię, Słowację i Chorwację. 
Co nie oznacza, że piąte miejsce od 
końca powinno cieszyć.

Jednak iście zachodnioeuropejskie 
wyniki gminy Suchy Las cieszyć już 
chyba mogą?

– Oczywiście – kiwa głową wójt 
Grzegorz Wojtera. – Powinniśmy na-
wet się cieszyć, że mieszkańcy naszej 
gminy wykazali się takim obywatel-
skim podejściem. Bo przecież szcze-
piąc się, chronią nie tylko siebie, ale 
także swoich bliskich, rodzinę, przyja-
ciół, współmieszkańców.

Czy jednak powinniśmy na radości 
poprzestać, czy też promować szcze-

pienia, żeby te statystyki były jeszcze 
lepsze? A jeśli promować, to jak?

– Co do promowania, byłbym 
ostrożny – zastrzega wójt Wojtera. – 
Wiadomo, że polskie społeczeństwo 
jest w  tej kwestii podzielone, więc 
promując, łatwo możemy w ylać 
dziecko z  kąpielą. Jedni nas wtedy 
pochwalą, a  drudzy skrytykują – 
zwraca uwagę.

Granica wciąż w głowach?
No dobrze, wiemy już, że gmina 

Suchy Las wygląda bardzo dobrze 
w  porównaniu z  całą Polską. A  w  po-
równaniu z naszym regionem? Z Wiel-
kopolską? No cóż, to zależy.

– W pełni zaszczepiona jest połowa 
Wielkopolan – mówi lekarz Eryk Ma-
tuszkiewicz, internista i  toksykolog 
z  Poznania. – Według danych z  sierp-
nia ubiegłego roku liderem był Poznań, 
gdzie w pełni zaszczepionych było 64 
proc. mieszkańców. W  powiecie po-
znańskim – ponad 57 proc. Niestety, 
białą plamą było Kaliskie, skąd zresztą 
pochodzę. W samym Kaliszu zaszcze-
piła się wtedy prawie połowa miesz-
kańców, ale już w powiecie – około 40 
proc. – ubolewa.

Skąd taka różnica pomiędzy Po-
znańskiem a  Kaliskiem? Czy nadal 
należy doszukiwać się różnic wyni-
kających z  dawnej przynależności 
do zaborów pruskiego i  rosyjskiego? 
Innymi słowy, czy granica sprzed 
ponad stu lat wciąż istnieje w naszych 
głowach i  dzieli Wielkopolskę na 
dwie części?

– O  to trzeba by zapytać socjologa 
– rozkłada ręce lekarz. – Ja mogę tylko 

pochwalić zaszczepionych za zdrowy 
rozsądek i trzeźwą ocenę sytuacji. Nie 
szczepią się osoby podatne na fake 
newsy, żywiące nieuzasadnione oba-
wy, że szczepionka jest groźniejsza niż 
sama choroba.

Z odrą surowo
Jak zatem zachęcić do szczepień 

tych, którzy się nadal obawiają?
– Trzeba przekonywać, choć jeśli 

ktoś ulega demagogom, to chyba nie-
wiele można zdziałać – wzdycha nasz 
rozmówca. – Sankcje administracyj-
ne to ostateczność, choć i  je należa-
łoby rozważyć. Przecież COVID-19 
to choroba zakaźna, która się łatwo 
przenosi i  stanowi problem globalny. 
Ludzie odmawiający szczepień szko-
dzą tym samym nie tylko sobie, ale 
także i innym.

Lekarz przypomina, że w latach 60. 
XX wieku zwalczono epidemię odry, 
wprowadzając nader surowe restryk-
cje. I ludzie się do nich stosowali.

Wtedy jednak mieliśmy w  Polsce 

twardą dyktaturę i  trudniej się było 
zbuntować. Pozostańmy więc na razie 
przy przekonywaniu. Jakich użyć ar-
gumentów?

– Niektórzy liczą na to, że prze-
chorują i  w  ten sposób się uodpornią 

– zwraca uwagę Eryk Matuszkiewicz. 
– Jest to jakaś metoda, jednak nikt nie 

może nam zagwarantować lekkiego 
przebiegu choroby. Szczepienie nato-
miast chroni przed ciężkim przecho-
rowaniem i  późniejszymi powikłania-
mi. Sam dwa razy zostałem zarażony, 
w  tym po raz pierwszy przed szcze-
pieniem. Wtedy przebieg choroby był 
poważniejszy.

– Spotkałem się z  opinią, że ludzie, 
którzy przeszli COVID-19 łagodnie, 
powinni być dokładnie przebadani – 
zagajam. – Czy faktycznie mogłoby to 
pomóc w wynalezieniu lekarstwa na tę 
chorobę? – pytam.

– Łagodniejszy przebieg może wy-
nikać z  wielu różnych przyczyn, jak 
sprawny układ immunologiczny, nie-
obciążenie stresem, wcześniejszymi 
chorobami – wylicza nasz rozmówca. 

– Tego nie sposób zbadać czy zmierzyć 
– kręci głową. – Od końcówki osiem-

nastego stulecia nie ma skuteczniejszej 
metody walki z  wirusami niż właśnie 
szczepienia – przypomina

Cena za powrót do 
przeszłości

– Czy powinniśmy się spodziewać 
kolejnych dawek szczepionki? – zadaję 
kolejne pytanie.

– Mówi się o  tym – przytakuje 
lekarz. – Gdyby to miała być cena za 
normalność, powrót do życia sprzed 
pandemii, niech te kolejne dawki będą, 
to przecież gra warta świeczki – prze-
konuje.

– Antyszczepionkowcy tak nie uwa-
żają. I powołują się na swoje autorytety, 
w tym także lekarzy – wcielam się na 
moment w adwokata diabła.

– Pojedyncze osoby w  środowisku 
medycznym mogą sympatyzować 
z  przeciwnikami szczepień – potwier-
dza doktor Matuszkiewicz. – No cóż, 
mają do prawo do swojego zdania, jed-
nak zdecydowana większość lekarzy 
wyraźnie dystansuje się od ich poglą-
dów – mówi dyplomatycznie.

Krzysztof Ulanowski

Trochę historii
Pierwsze znane szczepienie prze-
ciwko chorobie wirusowej miało 
miejsce w  1796 r. Lekarz Edward 
Jenner zaszczepił ośmioletniego 
chłopca wirusem ospy krowiej. 
Szczepienie to uchroniło dziec-
ko przed zachorowaniem na ospę 
prawdziwą.
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W  pierwszej kolejności należy 
wskazać, że umowa pożyczki ure-
gulowana została w  art. 720 § 1 ko-
deksu cywilnego, zgodnie z którym 
przez umowę pożyczki dający po-
życzkę zobowiązuje się przenieść na 
własność biorącego określoną ilość 
pieniędzy albo rzeczy oznaczonych 
tylko co do gatunku, a biorący zobo-
wiązuje się zwrócić tę samą ilość pie-
niędzy albo tę samą ilość rzeczy tego 
samego gatunku i tej samej jakości.

Lepiej pisemnie
Oznacza to, że przedmiotem 

pożyczki może być określona kwo-
ta pieniężna, jak również określo-
na ilość rzeczy oznaczonych co 
do gatunku. W  praktyce jednak 
przedmiotem pożyczki zazw yczaj 
są pieniądze  przekazy wane w  go-
tówce lub przelewem na rachunek 
bankow y.

Umowy pożyczki zawierane są 
w  formie ustnej bądź pisemnej. Na-
leży jedna zaznaczyć, że forma ustna 
nie zabezpiecza nas tak skutecznie 
jak forma pisemna.

Forma pisemna ma istotne zna-
czenie z  punktu widzenia dowodo-
wego. Niestety pomimo tego wiele 
osób pożycza pieniądze na postawie 
umowy ustnej, czy to z  osobami 
spokrewnionymi czy też z  osobami 
obcymi, wierząc, że pożyczkodawca, 
czy też pożyczkobiorca działa w  do-
brej wierze i  zwróci nam udzieloną 
przez nas pożyczkę, czy też w  przy-
padku pożyczkodawcy, który będzie 
żądał zwrotu kwoty rzeczywiście 
pożyczonej. 

Obowiązujące przepisy prawa 
przewidują możliwość zawarcia 
umowy ustnej i  nie zakazują nam 
zawierania umów w  takiej formie. 
Jednakże należy odnieść się do prze-
pisu art. 720 § 2 kodeksu cywilnego, 
który stanowi, że umowa pożyczki, 
której wartość przekracza tysiąc 

złotych, wymaga zachowania formy 
dokumentowej.

Zgodnie z  przytoczonym przepi-
sem umowa pożyczki powinna zo-
stać zawarta na piśmie, jeżeli wyso-
kość pożyczanej kwoty przekracza 
kwotę  1000 zł.

Jednak wskazać w  tym miejscu 
należy, że w  orzecznictwie uważa 
się, że umowa pożyczki może zo-
stać zawarta w  sposób dorozumia-
ny, albowiem sam fakt udzielenia 
pożyczki pow yżej ustawowo okre-
ślonej kwoty bez zachowania formy 
pisemnej nie wpły wa na ważność 
tej czynności prawnej.

Ustalenie woli
W  kodeksie cywilnym w  art. 

720§ 1 zostały wskazane essentia-
lia negotii umowy pożyczki, które 
stanowią nie tylko oznaczenie stron 
i  określenie ilości pieniędzy albo 
rzeczy oznaczonych tylko co do 
gatunku, ale obejmują również zo-
bowiązanie się do ich przeniesienia 
oraz obowiązek zwrotu przedmiotu 
pożyczki. 

Jednak zgodnie z orzecznictwem, 
pomimo braku w  umowie posłuże-
nia się sformułowaniami, użytymi 
w  tym przepisie, możliwe jest rów-
nież ustalanie na podstawie art. 65 § 
2 k.c. rzeczywistego znaczenia i woli 
stron takiej umowy. Już samo okre-
ślenie umowy jako pożyczka albo 
stwierdzenie, że określone świadcze-
nie jest przekazywane jako pożyczka, 
może być wystarczające do wyraże-
nia po stronie pożyczkodawcy obo-
wiązku zwrotu pożyczki.

Termin i odsetki
Strony mogą również ustalić, że 

umowa będzie odpłatna. Odpłat-
ność może polegać na nałożeniu na 
pożyczkobiorcę obowiązku zapła-
ty odsetek (w  przypadku pożyczki 
pieniężnej) albo obowiązku zwrotu 
większej ilości rzeczy oznaczonych 
co do gatunku.

Umowa pożyczki powinna 
jednoznacznie określać w  jakim 
terminie dojdzie do zwrotu przed-
miotu pożyczki. Jeśli jednak strony 
w  umowie pożyczki terminu nie 
wskazały to wówczas przedmiot po-
życzki podlega zwrotowi w terminie 
sześciu tygodni od wypowiedzenia 
umowy pożyczki przez pożyczko-
dawcę.

Podsumowując, jeśli decydujemy 
się na udzielenie pożyczki, to war-
to przedsięwziąć pewne kroki, aby 
zabezpieczyć swoje interesy w  przy-
szłości. Niestety często okazuje się, że 

wyegzekwowanie zwrotu pożyczki 
napotyka pewne trudności. Nie nale-
ży traktować chęci zawarcia umowy 
pożyczki na piśmie, jako negatyw-
nego nastawienie drugiej strony 
umowy, czy też poczytywać tego, 
jako braku zaufania. Sporządzenie 
umowy w najprostszej nawet formie, 
może uchroni nas przed niepotrzeb-
nymi konfliktami w rodzinie czy też 
pomiędzy znajomymi.

Zawarcie umow y pożyczki 
w  formie pisemnej ochroni nas nie 
tylko przed nieuczciw ym pożycz-
kodawcą czy też pożyczkobiorcą, 
ale również ułatwi nam dochodze-
nie swoich praw na drodze postępo-
wania sądowego. 
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/PowiedzJakMnieZabijesz

Paweł Widomski, pięćdziesięciopięciolatek, absolwent polo-
nistyki, pisarz i  felietonista. Jest autorem thrillerów erotycz-
nych i  opowieści kryminalnych, jak ciepło przez czytelników 
przyjęta książka pt. „Byłem bogiem”.  Ale pisze również krótkie, 
przepojone czarnym humorem opowiadania, które publiku-
je w  kolejnych tomach pod wspólnym tytułem „Powiedz jak 
mnie zabijesz”. Za zgodą autora sukcesywnie publikujemy te 
literackie miniatury.

Umowa pożyczki
Pożyczka jest jedną z najczęściej występujących w obrocie 
prawnym umów. Umowa pożyczki w polskim systemie 
prawnym ma charakter umowy konsensualnej, innymi sło-
wy wywiera ona skutki poprzez samo zgodne oświadcze-
nie woli stron („solo consensu”). Może to nastąpić zarówno 
w formie ustnej, jak i pisemnej.

Na obserwacji
Do sali weszła pielęgniarka. Temu 

spod okna poprawiła kroplówkę, face-
towi obok zmierzyła temperaturę. W 
końcu stanęła przy moim łóżku. 

– Nowy? – spytała, patrząc w papiery.
– Nowy.
– Na obserwacji?
– Tak. Mam zostać przez weekend.
– Uraz głowy?
– Przewróciłem się na oblodzonym 

chodniku. Trochę mnie zamroczyło, 
więc ktoś wezwał pogotowie. Chcia-
łem wracać do domu, lecz lekarz dy-
żurny się uparł, żebym został dwa dni 
na obserwacji.

– Słusznie. Nigdy nie wiadomo, co 
się wydarzy.

Uniosłem się na poduszce.
– Czuję się doskonale i nadal uwa-

żam, że to zupełnie niepotrzebne. 
Mam bardzo silny organizm. Inni 

zapadają na coraz to nowe choroby, a 
ja nic. Nie uwierzy pani, ale nigdy nie 
miałem wysokiej gorączki. Jako dziec-
ko mogłem ganiać na deszczu przez 
pół dnia i nie złapałem nawet kataru. 
W szkole było podobnie. Przez calutką 
podstawówkę i liceum byłem jedynym 
uczniem ze stuprocentową frekwencją. 
A gdy zacząłem pracować, mój szef nie 
mógł się nadziwić, że nigdy nie biorę 
zwolnień lekarskich.

Pokiwała głową.
– Czy pani da wiarę, że ja nigdy do-

tąd nie leżałem w szpitalu? – konty-
nuowałem. – Nawet przez kwadrans. 
Pierwszy i ostatni raz byłem tutaj w 
dniu moich urodzin. Prawie pół wie-
ku temu.

– Nie z takimi chojrakami dawa-
liśmy sobie radę. – Pielęgniarka po-
klepała mnie po ramieniu. – Poleży 
pan u nas na obserwacji do ponie-

działku, to na pewno jakieś chorób-
sko się przyplącze. Może nawet coś 
śmiertelnego.

Ultimatum
Była wietrzna zimowa noc. Cięż-

kie chmury pędziły po niebie niczym 
szalone, wiatr doginał łyse drzewa do 
samej ziemi, próbując, czy wytrzymają. 
Świstało, szumiało, wyło. 

Po cmentarnych alejkach żywioł 
pędził tumany kurzu i zeschłych liści, 
niezbyt dokładnie zebranych z gro-
bów jesienią. Tu i ówdzie z trzaskiem 
pękał bukowy konar, by po chwili 
gruchnąć o kamienną płytę.

Z małego domku przy bramie 
w yszedł dozorca. Ledwie utrzymał 
drzwi, które nagły pory w wiatru 
próbował w yszarpnąć mu z rąk. 
Mężczyzna zaparł się, z trudem do-
mknął skrzydło, przekręcił k lucz. 
Mruknął coś przy tym niezrozu-
miale. Włączy wszy latarkę, ruszył 
główną alejką w głąb cmentarza, 
przyświecając sobie pod nogi. Od 
czasu do czasu kierował jasny snop 
na równe rzędy grobowców. Raz z 
lewa, raz z prawa. Ze szczelin w mar-
murze, granicie i lastryku sączyła się 
niebieskawa poświata.

Dozorca znów coś mruknął i przy-
spieszył kroku. Wyglądał na zdener-

wowanego. Szedł pochylony, cały czas 
walcząc z podmuchami. Gdy dotarł 
do skrzyżowania na środku cmenta-
rza, przystanął. Odwrócił się plecami 
do wiatru, który wydął mu kapotę ni-
czym balon. Przez chwilę nasłuchiwał. 
Bezskutecznie. Szum i wycie zagłusza-
ło wszelkie inne dźwięki.

Robiło się coraz wietrzniej i zim-
niej. Przemarznięty mężczyzna scho-
wał latarkę do kieszeni, uprzednio ją 
wyłączywszy, by niepotrzebnie nie 
rozładowywać baterii. Złożył ręce 
w trąbkę i, usiłując pokonać żywioł, 
wrzasnął z całych sił:

– Jeśli do rana nie zrzucicie się na 
abonament, wyłączam router! Do sie-
dzenia całymi nocami na portalach 
randkowych to wszyscy chętni, a za-
płacić za internet nie ma komu!

OFERUJEMY:

PRALNIA
EKOLOGICZNA

NASZE SALONY:

USŁUGI 
OGRODNICZE

TEL.  
607 668 942 

SKUTECZNA
REKLAMA
W TWOIM
ZASIĘGU

669 69 00 36
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Pozbądźmy się  
trującego azbestu
Można już składać wnioski o udział w programie likwidacji 
wyrobów zawierających azbest. Od 9 lutego br. podania 
przyjmują urzędy gmin powiatu poznańskiego. 

Opłaca się wziąć udział w  pro-
gramie, gdyż powiat pokrywa 100% 
kosztów związanych z  likwidacją 
materiałów azbestowych (czyli 
ich demontażem, odbiorem, trans-
portem oraz unieszkodliwieniem). 
Pozbycie się toksycznych związ-
ków ma korzystny wpływ tak na 
nasze zdrowie, jak i  na środowisko 
naturalne. Włókna azbestu mogą 
bowiem przyczyniać się do powsta-
wania pylicy czy nawet chorób no-
wotworowych. 

Dlatego też w  1997 r. zakazano 
w naszym kraju wytwarzania i użyt-
kowania tych niebezpiecznych pro-
duktów. Dzięki tej inicjatywie udało 
się w powiecie poznańskim zneutra-
lizować i  zutylizować już w  sumie 
prawie 13 tys. ton azbestu, wydając 
na ten cel ponad 7 milionów złotych.

To już 17. edycja programu, który 
skierowany jest do mieszkańców po-
wiatu, ale nie podmiotów prowadzą-

cych działalność gospodarczą. Do 
podania należy dołączyć dokument 
potwierdzający posiadanie tytułu 
prawnego do obiektu. 

W  przypadku wnioskodawców 
zajmujących się produkcją, przetwa-
rzaniem i  obrotem produktami rol-
nymi obowiązkowo należy wypełnić 
oświadczenie oraz formularz infor-
macyjny. Przypominamy również 
chętnym do udziału w  programie 
o  obowiązku zgłoszenia prac zwią-
zanych z demontażem azbestu przed 
realizacją tego zadania do Wydziału 
Administracji Architektoniczno-Bu-
dowlanej Starostwa Powiatowego 
w Poznaniu. Termin składania wnio-
sków w urzędach gmin mija 12 sierp-
nia 2022 r. 

Więcej informacji oraz wymaga-
ne dokumenty są dostępne na www.
bip.powiat.poznan.pl/1588,azbest

KW

Fundacja Pomocy Osobom Niepełnosprawnym

na rehabilitację
dla FABIANKA

chorego na autyzm

Nr KRS: 0000186434
cel szczegółowy: FABIAN KALEMBA 679/K

cc

„SŁONECZKO”
podaruj swój

1%
podatku

podaruj swój 1%

POMÓC MOŻNA NA 4 SPOSOBY

za każdE wsparcie, serdecznie dziękujemy.

Na początku grudnia pojawiły się pierwsze niepokojące 
oznaki, sugerujące, że ze zdrowiem Jarka jest coś nie tak. 
Jarek zaczął odczuwać ból szyi, karku i pleców. Powiedział 
nam wtedy, że wystarczy mu kilka dni odpoczynku, bo chce 
jak najszybciej wrócić do pracy.
8 grudnia, przed badaniem diagnostycznym, serce Jarka 
zatrzymało się. Lekarze natychmiast podjęli interwencję, 
ratując Jarkowi życie. Kolejne badania wykazały krwiaka 
kanału kręgowego. Przeprowadzono udaną, kilkugodzinną 
operację. Jednak krwiak zdążył już uszkodzić rdzeń kręgowy, 
powodując paraliż czterokończynowy i uniemożliwiając 
samodzielny oddech.
Jarek przetrwał najtrudniejszy moment. Teraz potrzebna jest 
intensywna rehabilitacja, która może przywrócić mu 
sprawność.

POMAGAMY
Jarkowi

Wsparcie można udzielić poprzez portal internetowy Siepomaga:
https://www.siepomaga.pl/jaroslaw-stachowiak

Darczyńcy mogą też wpłacać środki na udostępnione konto przez Fundację 
VOTUM   z dopiskiem dla (Jarosław Stachowiak)
Santander Bank Polska S.A., 32 1500 1067 1210 6008 3182 0000, 
KOD SWIFT/BIC: WBKPPLPP, Tytuł przelewu: dla Jarosława Stachowiaka

Aby przekazać 1% podatku wystarczy w deklaracji PIT, w rubryce poświęconej 
OPP wpisać dane: KRS: 0000272272 Cel szczegółowy: dla (Jarosław Stachowiak)

Zapraszamy też na licytacje na facebooku: www.facebook.com/groups/dlajarka

Nasi czytelnicy 
zadowoleni z nagród
Przedstawiamy naszych dwóch kolejnych Czytelników, któ-
rzy wygrali w konkursie organizowanym przez nasz „Maga-
zyn”. To Sebastian Łuczkowski i Kamil Nurkiewicz. Obu te 
nagrody bardzo się przydadzą.

– Często czytam „Sucholeski 
Magazyn Mieszkańców Gminy”, 
zobaczyłem informację o  konkur-
sie, a że planowałem remont łazien-
ki, postanowiłem w ysłać paragony, 
no i  udało się, w ygrałem tonę eko-
groszku. Bardzo mi się przyda ta 

nagroda – mówi Kamil Nurkiewicz 
z Chludowa. 

– Wygrałem młotowiertarkę. Ta na-
groda bardzo mi się przyda w pracy, bo 
pracuję jako złota rączka. Bardzo się 
cieszę, że wygrałem właśnie produkt 
z  firmy Bricoman. Często chodzę na 

zakupy do marketu tej sieci, mają tam 
bogaty asortyment – mówi Sebastian 
Łuczkowski.

– Z „Magazynem” współpracujemy 
już od kilku lat. Zawsze staramy się, 
aby nagroda była rzeczą wartościową, 
potrzebną, która przyniesie zwycięzcy 
wiele satysfakcji, a  często też będzie 
narzędziem do pracy – mówi Mar-
cin Grabianowski, kierownik działu 
drzewnego/farby. – Nowoczesna 
Hurtownia Budowlana Bricoman po-
siada w  swojej ofercie profesjonalne 
produkty do budowy i remontu w oka-
zyjnych cenach – dodaje.
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 REKLAMA / KONKURS Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu

Jeden panel
gratis!

Tablet w 
prezencie!

2%, min. 500 zł
za polecenie!

POŚPIESZ SIĘ PRZED 
ZMIANĄ PRZEPISÓW!!!

Zadzwoń!    512 267 350
           798 290 260

SOLAR-PROJECT SP. Z O.O.
ul. Prosta 30, 62-002 Złotniki
biuro@solar-project.pl     www.solar-project.pl

FOTOWOLTAIKA  W NAJLEPSZYCH 
PROMOCJACH POD SŁOŃCEM!

KONKURS DLA CZYTELNIKÓW

Obornicka 134 
Suchy Las

Konkurs fotograficzny dla Czytelników!

Mieszkańcy naszej gminy kochają zwierzęta, więc 
następny konkurs również będzie z Waszymi milusiń-
skimi. Czekamy na zdjęcia z pupilami. Pochwalcie się 
swoimi psami, kotami, rybkami i nie tylko. Najładniej-
sze zostaną nagrodzone.

Zdjęcia, dane osobowe, numer telefonu oraz zgodę 
na publikację fotografii prześlijcie do 15 marca 2022 r.  
na adres konkurs@sucholeski.eu
Do wygrania: 

   trzy vouchery po 100 zł ufundowane przez Pracownię 
Pizzy, ul. Nektarowa 21 w Suchym Lesie, tel. 519 753 420

   dwa vouchery, każdy po 150 zł na botoks włosów, 
ufundowane przez Studio Urody Natalia  z  Chludowa,  
ul. Obornicka 4, tel. 888 405 885,

   bony na zestawy ufundowane przez KFC, ul. Obornicka 
134 w Suchym Lesie.

Do wygrania: 
   Zestaw elektronarzędzi 18V SAS+ALL Dedra  

/ 3 x 2,0 Ah o wartości 1099 zł

Zrób zakupy w  skle-
pie Bricoman na Woj-
ciechowskiego 7/17 
w  Poznaniu za mini-
mum 200 zł i  prześlij 
zdjęcie paragonu lub 
faktury na na adres 
konkurs@sucholeski.eu 
do 15 marca 2022 r.

Kolejny konkurs paragonowy!
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ZADZWOŃ - ZAMÓW - ODBIERZ W LOKALU 
Suchy Las ul. Sucholeska 1 

Tel.: 693 900 282 
GODZINY OTWARCIA 

Pn-Pt 12:00-18:00, Sob 12:00-17:00

/SMACZNY ZAKĄTEK

ZACHĘCAMY RÓWNIEŻ  
DO SPRÓBOWANIA DAŃ 
KUCHNI UKRAIŃSKIEJ: 

CODZIENNIE INNE DANIE DNIA 
NA WYNOS I NA MIEJSCU  

ZUPA + DRUGIE DANIE 24,00 ZŁ 
DRUGIE DANIE 22,00 ZŁ

WEGETARIAŃSKIE DANIE DNIA 22,00 ZŁ

PIELEMENI
CZEBUREKI

SOLANKA
FRYKADELKA

DANIA KUCHNI UKRAIŃSKIEJ
solanka ...............................................................  11
barszcz ukraiński  .........................................  11

CZEBUREKI ( 2 szt.)
z farszem mięsnym  ................................... 24
z farszem warzywnym 
z kurczakiem ................................................... 24
z farszem ziemniaczano- 
   pieczarkowym ........................................... 24
z farszem szpinakowym .......................... 24

PIELMIENI (16 szt.) ................................. 25

PLACKI ZIEMNIACZANE
bez dodatków ............................................... 20
ze śmietaną ..................................................... 22
z powidłami  ................................................... 22
z pieczarkami  ................................................ 22
z sosem myśliwskim  ................................. 22

PIEROGI ( 8 szt.)
z mięsem ........................................................... 24
ruskie ................................................................... 24
ze szpinakiem i serem feta  ................... 24
z kapustą i grzybami  ................................ 24
z twarożkiem  ................................................. 24
z jagodami  ...................................................... 24

ZUPY
rosół z makaronem  .....................................  8
pomidorowa  ...................................................  8
żurek  ................................................................... 10
ogórkowa  ........................................................ 10
żurek z jajkiem  ..............................................  11

MIĘSA
rumsztyk z cebulką  ...................................  13
kotlet schabowy  .........................................  13
filet z kurczaka w panierce  ...................  13
filet z kurczaka w panierce  
   z nasionami  ................................................  13
stripsy  ................................................................  13
pieczeń z karkówki  
   w ciemnym sosie  ....................................  13
zraz wieprzowy  
   w ciemnym sosie  ..................................... 14
filet z kurczaka w płatkach  
   kukurydzianych ........................................ 14
de volaille  ........................................................  14
szwajcar  ............................................................ 14
panierowany filet z dorsza  ...................  14
kotlet schabowy po belwedersku 
   (zapiekany z pieczarkami  
   i serem mozarella)  .................................. 16
filet z kurczaka po parysku
   (zapiekany z pomidorami  
   i serem mozarella)  .................................. 16
szare kluski z kapustą 
   zasmażaną...................................................  15

DODATKI
ziemniaki / ryż  ................................................  6
zestaw surówek / mizeria  ........................  6
kapusta zasmażana  .....................................  6 
frytki / kasza  .....................................................  8
pyzy drożdżowe  ............................................  8
pyzy z sosem pieczeniowym  .............  12
pyzy z sosem myśliwskim ......................  14 
ketchup ................................................................  1
sos czosnkowy ................................................  2
opakowanie na wynos  .............................  1

MENU
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